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Balástyai salátabirodalom 

A titok a jó minõségben rejlik

Alföldi emberként pontosan tudom: számtalan 
titkot, szépséget és értéket rejt a nagy alföldi 
rónaság. De azt magam sem gondoltam, hogy 

Szeged közelében, pár száz méternyire Balástya falujától 
olyan salátabirodalomra bukkanok, amely gazdaság Eu-
rópa bármely országában elismerést vívna ki magának. 
Márpedig Becsey Zoltán birtoka ilyen. A kertészetben 
3 hektáron fólia alatt, míg 20 hektáron szabadföldi 
termelésben, évi kétszeri ültetés mellett az idén 3 millió 
növényt neveltek. Mint a gazdától megtudtam: egy-egy 
palánta csak négyszer négy centiméteres kocka, ám ha 
egymás mellé tennék mindet, 120 kilométer lenne a 
hossza. A 3 millió saláta egyébként a 40 milliós salátát 
nevelő magyar termés 7,5 százaléka. Igazán impozáns 
számok ezek, mint ahogy az is, hogy 2013-ban közel 
170 milliós árbevétellel számolhat a kertészet.
Miközben az adatokat jegyeztem fel füzetembe, Becsey 
Zoltán elmondta: korántsem hagyományok nélküli 
családjukban a növénytermesztés. Már nagyszülei is 
ezzel foglalkoztak, míg édesapja – ahogy az a kádári 
időkben megszokott volt – főállása mellett fogott bele 
a kistermelésbe. 
– Amikor 1996-ben elvégeztem a Kertészeti Egyete-
met, én is úgy láttam jónak, hogy főállást vállaljak, egy 
holland cég, a Rijk Zwaan dél-magyarországi területi 
képviselője lettem. Ez a nagyvállalkozás zöldség vető-
mag, köztük salátaforgalmazással foglalkozott, és egy 
idő után, látva az igényeket, úgy döntöttem, apámmal 
közösen egyre nagyobb tételben és nagyobb területen 
foglalkozom a salátatermesztéssel – mondta el Becsey 
Zoltán. 
Hozzátette: miután kapcsolatba került a svájci Eisberg 
csoporttal, amelynek több európai országban is van 
feldolgozó üzeme, egy biztosabb piacot talált, és a ki-
lencvenes évek végétől fokozatosan nőtt ekkorára a 
salátabirodalom. De esztendőkön át még a paradicsom 
is sok munkát adott a gazdaságnak, ugyanis 2008-ig 
évente 120 ezer tő paradicsomot ültettek.
- Miután édesapán ebben az évben meghalt, egyedül 

kellett döntenem.  Úgy láttam, hogy a gazdasági válság 
nem tesz jót az általunk termelt koktél paradicsom-
nak, nagyon visszaesett a kereslet, ezért a saláta lett 
a fő profi lunk. 7-800 ezer tőről nőttük ki magunkat 
a 3 millióra, volt olyan esztendő, amikor 50 száza-
lékos termésnövekedést sikerült elkönyvelnünk. A 
gazdaságot önerőből fejlesztettem, de tudtam, csak 
akkor lehetek sikeres az európai piacon, ha a gazdaság 
megfelel a legszigorúbb minőségi követelményeknek. 
Ezért megszereztük a GlobalGap minőségbiztosítási 
tanúsítványt, és betartjuk a McDonald’s ennél is szi-
gorúbb előírásait is – emelte ki Becsey Zoltán.
És miért olyan fontos a „Meki” elismerése? Mert 
Balástyáról immár számos ország gyorséttermébe in-
dul a saláta, amelynek legnagyobb részét a jégsaláta, 
emellett pedig a radicchio, a cukorsüveg és a lollo típusú 
saláta teszi ki.  
Becsey Zoltán csöppet sem hivalkodik ezzel a nem 
mindennapi salátás karrierrel, sokkal inkább azon 
gondolkodik, hogyan fejlessze jövedelmezőbbre a gaz-
daságot. Ma már korszerű munkagépek segítik a 22-23, 
szezon idején 8-10 alkalmi munkással kibővülő csapat 
munkáját, vagyis megteremtődött az alap arra, hogy 
akár 5 milliós termést is betakaríthassanak itt. Ám 
az előrelépéshez – és nem csak Becsey Zoltán kerté-
szetében – kedvezőbb gazdasági környezetre lenne 
szükség. Mint elmondta: hazánkban a magas ÁFA, a 
tökéletesítésre szoruló adórendszer és a súlyos gondokat 
okozó feketegazdaság is gátolja a zöldségtermesztés fej-
lesztését. De hiányzik a jó banki fi nanszírozás is, amit 
még jobb pályázati rendszerrel lehetne kiegészíteni.
- Szerencsére a döntéshozók egyre inkább meghall-
gatják a nagyobb zöldségtermelők tanácsait, és erősen 
bízom abban, hogy kilábalva a mélypontról, a gazdaság 
fejlődése, a hazai vásárlóerő növekedése is segítségünkre 
lesz abban, hogy ez az ágazat újra lendületes fejlődésnek 
induljon – mondta Becsey Zoltán.

Bátyi Zoltán 

Hazánkban a ma-
gas ÁFA, a tökéle-

tesítésre szoruló 
adórendszer és a 
súlyos gondokat 

okozó fekete gaz-
daság is gátolja a 

zöldségtermesztés 
fejlesztését.
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Tisztelt Olvasó!

Nagyon köszönjük a bizalmat, amelyet a tagdíjbevallással és befi zetéssel szavaztak 
meg a Nemzeti Agrárgazdasági Kamarának!

Minden erőnkkel azon dolgozunk, hogy bebizonyítsuk: megéri a pénzét a 
kötelező tagság, hiszen számos – anyagilag is mérhető - előnnyel jár.  Az elképzelt 
jövőkép eléréséhez azonban – mi tagadás – hosszú út vezet.

Első lépésben gyakorlatilag egy teljesen új szervezetet építettünk fel a maga 
önkormányzatával és ügyintéző szervezetével együtt, amelynek működését immár 
nagy örömmel mutathatjuk be Önöknek a NAKlap második számában. 

 Munkánkhoz a szakmai szervezetek és hivatalok részéről is kerestünk és talál-
tunk szép számmal szövetségeseket, akikkel együtt, közösen – reményeink szerint 
– még többre leszünk képesek az érdekképviselet és a szolgáltatások területén. 32 
szakmai csoporttal, hivatallal és érdekképviselettel vetettük  külön-külön papírra 
azokat a kapcsolódási pontokat, ahol egymás munkáját támogatva hatékonyabban 
tudunk dolgozni. 

A jogszabályalkotási folyamatokban is következetesen és egységes álláspont sze-
rint képviseljük tagjaink érdekeit, s érveinket az esetek többségében el is fogadják 
a döntéshozók. Megértjük, hogy az állami költségvetés keretei végesek, de ennek 
ellenére a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara nem mond le az olyan fontos kérdések 
napirenden tartásáról, mint az e-útdíj, az ÁFA vagy akár a feketekereskedelem.   

Mindemellett szolgáltatásaink kialakításán is több stáb dolgozik egyszerre, 
felsorakoztatva a kedvezményeket nyújtó vállalkozásokat a kamarai kártya mögé, 
felmérve tagjaink igényeit, szervezve a jogsegélyt és a 100 millió forint alatti pá-
lyázatok ingyen megírását.

Tengernyi a teendő és már maga az új NAK is türelmetlenül várja, hogy mikor 
érik be a sok munka gyümölcse.  Reményeink szerint már csak hetek kérdése: 
érkezik a kamarai kártya, a kedvezmények és az új lehetőségek.

Addig is olvassák fi gyelemmel a NAKlap jövőbemutató második számát, amely 
az Európai Unió új közös agrárpolitikájából, a kamara brüsszeli képviseletéről és 
az itthoni kezdeményezéseiből ad egy kis ízelítőt. A 2014-2020-as uniós költség-
vetési ciklus lehetőségeit különösen ajánlom minden olvasó fi gyelmébe, hiszen a 
jövőben a tagállamok minden eddiginél nagyobb döntési jogkörrel rendelkeznek 
majd, amely alapjában befolyásolja a piaci viszonyokat. A kedvező hatások elérése 
érdekében alapos társadalmi egyeztetésre van szükség, a gazdálkodók és az egyes 
ágazatok érdekeit maradéktalanul fi gyelembe kell venni. Itt a kamarára nagyon 
fontos feladat hárul, ki kell használni, amit megalapozott döntés előkészítő mun-
kával el tudunk érni, és ebben segítséget is kívánunk nyújtani.  

Eddigi véleményeiket, ötleteiket nagyon szépen köszönjük és kérjük, hogy 
továbbra is osszák meg velünk az ujsag@nak.hu e-mail címen vagy levélben (1119 
Budapest, Fehérvári út 89-95.) a még hatékonyabb közös munka érdekében.

Az együtt elért sikerekben bízva, üdvözlettel: 

Győrff y Balázs, a NAK elnöke  

A Nemzeti 
Agrárgazdasági 
Kamarával 
együttmûködõk listája: 

 Agrárgazdasági Kutató Intézet
 Baromfi Termék Tanács
 Biokontroll Hungária Nonprofit Kft. 
 Budapesti Kereskedelmi és Iparkamara
 ESZA Társadalmi Szolgáltató Nonprofit Kft.
 EXIM Csoport 
 Élelmiszer-feldolgozók Országos Szövetsége
 Fagazdasági Országos Szakmai Szövetség 
 Gabonatermesztõk Országos Szövetsége
 Kisgazda Polgári Egyesület
 Magán Erdõtulajdonosok és Gazdálkodók 
Országos Szövetsége
 Magyar Állattenyésztõk Szövetsége
 Magyar Biokultúra Szövetség
 Magyar Dohánytermelõk Országos 
Szövetsége

 Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek 
Szövetsége
 Magyar Kereskedelmi és Iparkamara 
 Magyar Növényvédõ Mérnöki és 
Növényorvosi Kamara 
 Magyarország Kormánya
 Magyar Termelõi Értékesítõ és Szolgáltató 
Szervezetek/Szövetkezetek Együttmûködése
 Magyar Termék Nonprofit Kft.
 Magyar Zöldség-Gyümölcs Szakmaközi 
Szervezet és Terméktanács
 Megújuló HANGYA - 2010 Szövetkezet 
 Nemzeti Adó- és Vámhivatal
 Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági Hivatal
 Nemzeti Környezetügyi Intézet   
 Nemzeti  Munkaügyi Hivatal
 Országos Erdészeti Egyesület
 Országos Magyar Méhészeti Egyesület
 OTP Bank
 Pest Megyei és Érd Megyei Jogú Város 
Kereskedelmi és Iparkamara 
 Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács
 Vágóállat és Hús Szakmaközi Szervezet és 
Terméktanács

IMPRESSZUM

A meg nem rendelt kéziratokat nem áll módunkban visszaküldeni. A szerkesztôség fenntartja magának 
a jogot, hogy a meg nem rendelt kéziratokat és a leveleket rövidített, szerkesztett formában közölje. 

Megjelenik a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara kiadásában. A Kamara tagjai számára ingyenes.
Felelôs kiadó: Gyõrffy Balázs. 

Fôszerkesztô: Bôle István.
Kommunikációs igazgató: Nagyné G. Pataki Ágnes

Címlap: Süveg Áron. Fotók: Schmidt Andrea.
Szerkesztôség: NAK, 1119 Budapest, Fehérvári út 89-95. Telefon: +36/1 802 61 48, 

e-mail: ujsag@nak.hu
Hirdetésfelvétel telefonszáma: NAK, 1119 Budapest, Fehérvári út 89-95. Telefon: :+36/30 588 5429
Nyomda: Magyar Posta Zrt. Stratégiai és Üzleti Értékesítési Osztály 1138 Budapest, Dunavirág u. 2-6.
Terjeszti: Magyar Posta Zrt. Hírlap Igazgatóság Hírlap Értékesítési Osztály, 1089 Budapest Orczy tér 1.

A hirdetések és egyéb reklámkiadványok tartalmáért a kiadó felelôséget nem vállal.
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A NAK pozíciója, ahogy 
a szaktárca látja 
Beszélgetés Fazekas Sándor 
vidékfejlesztési miniszterrel
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▐ Miniszter Úr a váltás előtt is dolgozott együtt az Agrárkamarával. Mi a 
különbség a minisztérium számára együttműködésben az Agrárkamara és 
az Agrárgazdasági Kamara között?
▐ A legitim választások után újonnan létrejött Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
egységes szervezet, amely az eddigieknél sokkal hatékonyabban tudja a tagjai 
érdekeit szolgálni. Ráadásul a tagok köre is kiszélesedett, hiszen az élelmiszer-
lánc szinte összes szereplője tagja lett a NAK-nak. Ez nagyon jó lehetőséget ad a 
Vidékfejlesztési Minisztériumnak is, hiszen  - a korábbi évekkel ellentétben - így 
ezen a köztestületen keresztül képes elérni szinte minden érintett szereplőt. Ezért 
is van ilyen szoros és egyetértésen alapuló együttműködés a VM és NAK között.

▐ Véleménye szerint mennyire lehet feladata a következő években a Kamarának 
az érdekvédelem?
▐ Fontos feladata a Kamarának a tagjainak, az egész élelmiszerlánc érdekeinek 
a képviselete a kormányzatban. Ez a talán nem mindig túl látványos tevékenység 
az egyik fő előnye a kötelező kamarai tagsági rendszernek. Természetesen ennek 
eredményeként néha a kormányzat és a kamara között kialakulhat egyet nem értés, 
hiszen a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara alapvető feladata a tagjai szolgálata és 
például nem a költségvetés védelme. De a minisztérium mindig fi gyelembe fogja 
venni a döntéshozatalai során a kamara véleményét, ezért is született meg a kormány 

és kamara közötti megállapodás. Eszerint a magyar 
mező- és élelmiszergazdaságot, valamint a vidéket érin-
tő kiemelt jelentőségű kérdésekben kölcsönösen tájé-
koztatjuk egymást javaslatainkról, és álláspontunkat a 
Nemzeti Agrárgazdasági Kamarával együtt alakítjuk 
ki például a támogatási kérdések, a közfoglalkoztatás és 
az élelmiszerbiztonság területén. Támogatjuk továbbá 
a többi között a nemzeti érdekérvényesítés új kereteinek 
kialakítását és az üzleti tisztesség erősítését. 

▐ Milyen tevékenységek kerültek át az elmúlt 
hetekben a kormányzati szférából a Kamarához, 
milyen más tevékenységekkel történhet meg ez a 
közeljövőben?

▐ Folyamatos egyeztetések 
zajlanak a VM és a NAK 
között arról az újfajta struk-
turális koncepcióról, melyet 
részben már a kormány-
megállapodás is megalapoz. 
Gondolok itt például a fa-
lugazdász hálózat és annak 
feladatainak részbeni vagy 
teljes átvételére, a támoga-
tott szaktanácsadói rendszer 
átvételére, vagy a gyakorlat-
orientált szakmai képzések-
re, stb. Bízom benne, hogy 
ezek a kérdések az év végére 
eldőlnek, hiszen a 2014-es 
évvel új költségvetési időszak 
kezdődik, ahol az újfajta ki-
hívásokra a megújult szer-
vezeti háttérrel rendelkező 
Kamarának is válaszokat 
kell adnia.
Létre kell hozni azt az egysé-
ges gazdatámogató rendszert, 

amely szerintünk is a gazdálkodók javát szolgálja. A 
koncepció elkészült, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
Egységes Gazdatámogató Rendszerét (NEGTáR) né-
hány héten belül mindenki megismerheti. A rendszer 
alapja, hogy a gazdálkodónak szinte „fogja a kezét” a 
kamara és minden problémáját megoldja vagy odase-
gíti a megoldáshoz, és mindez végre egységes és magas 
színvonalú lesz.

▐ Mennyire elégedett Ön az új kamarai szervezet 
építésének ütemével?
▐ Az elmúlt fél évben szinte a nulláról kellett felépí-
teni egy teljesen új szervezetet a Kamaránál, a maga 
szabályzataival, működési rendjével, személyi állomá-
nyával együtt. Mindemellett természetesen a munka 
sem állhatott meg egy percre sem, hiszen például a 
jogszabály-alkotási és véleményezési folyamatokban ez 
idő alatt is tevékenyen részt vett a NAK, és a korábbi 
szolgáltatások sem állhattak le a szervezetépítés mi-
att. Szerintem ennél gyorsabban aligha lehetett volna 
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ezt végrehajtani és biztos vagyok benne, hogy az új 
szolgáltatások bevezetése is gyorsabb fordulatot vesz, 
miután teljesen felállt a szervezet. Mindenesetre érez-
hető, hogy az újonnan megalakult szervezettel szemben 
hatalmasak az elvárások, és talán a türelem az, amiből 
a legkevesebb szokott lenni, de mindenhez idő kell, 
és nem megengedhető, hogy a kapkodás kudarchoz 
vezessen.

▐ Sokan -talán a tagok közül is- egyfajta piaci biz-
tonságnövekedést várnának a Kamarától. Mennyire 
alkalmas most, és mennyire lehet a későbbiekben 
erre megfelelő ez a szervezet?
▐ Ez alapvetően nem elsősorban kamarai feladat, hi-
szen a piac biztonságának megteremtéséhez a leginkább 
egy eddigieknél jóval erősebb összefogás, ha úgy tetszik, 
egyfajta integráció az, ami a legszükségesebb. Enélkül 
a kamara csak közvetetten, pl. a jogszabályalkotás ke-
retében, illetve a szereplők közötti (mivel jellemzően 
a tagjairól van szó) egyeztetéssel tudja befolyásolni a 
piaci folyamatokat. 

▐ Lehet-e a Kamarán belül rendezni olyan prob-
lémákat például, mint az egyre növekvő vadkár 
problémája, az ágazatokon belüli és az ágazatok 
közötti érdekütközések?
▐ Igen, ez például a kamara feladata, és már tettek 
is lépéseket az ügyben. Biztos vagyok benne, hogy 
belátható időn belül elő fognak állni egy megoldá-
si javaslattal a vadkárokat illetően. Általánosságban 
elmondható, hogy az érdekütközéseket elsősorban a 
Kamara megfelelő osztályai között kell megvívni, ez az 
alapja a problémák felszínre hozásának és a megoldások 
keresésének. Erre volt példa többek között a vis maior 
ügyekről szóló közös gondolkodás  is. 

▐ Milyen szerepe lehet a Kamarának a törvényal-
kotásban illetve a miniszteri rendeletek megszöve-
gezésében?
▐ A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, ugyanúgy, mint 
más civil szervezetek, véleményezheti a jogszabályokat. 
Azonban a Kamara esetében ennél sokkal többről is 
szó van. A NAK maga is fellép, mint jogszabályalkotó. 
Legutóbb is több módosító javaslattal álltak elő, pl. a 
KKV törvény módosításával, amely közvetetten lehetővé 
tenné, hogy az őstermelők is – mint mikrovállalkozások 
-  részesüljenek a  a Magyar Nemzeti Bank Növekedési 
Hitelprogramjának II. szakaszából. De az ún. vis maior 
törvényt is módosítanák, hiszen az érintettek (gabona-
termelők, -kereskedők, -feldolgozók) véleményének a ki-
kérése alapján változtatásra szorul a jelenlegi szabályozás, 
de jelezték, hogy a jogszerű földhasználat szabályait is 
szeretnék életszerűbbé tenni. A kamara javaslatai eddig 
kivétel nélkül segítették a minisztérium munkáját és 
remélem, a jövőben még szorosabban együttműködve 
fogunk dolgozni.
   

Bőle István

A kétoldalú gazdasági kapcsola-
tok fejlesztéséről tárgyalt a ka-
zah Kereskedelmi Kamara első 
elnökhelyettesével, valamint 
a kazah és az üzbég mezőgaz-
dasági miniszter-helyettessel a 
Nemzeti Agrárgazdasági Ka-
mara elnöke. Győrff y Balázs a 
kazah Kereskedelmi Kamara 
első elnökhelyettesével létrejött  találkozón felhívta a fi gyelmet a két ország me-
zőgazdasági kapcsolatai erősítésének a lehetőségeire a vetőmagtermelés, az élőállat 
kereskedelem, különösen a tenyészmarhák, valamint a marhahús és a műtrágyaex-
port területén. Emellett a magyar tapasztalatok átvételének és hasznosításának a 
lehetőségét is felajánlotta a frissen alakuló kazah egységes kamarának. 
Ajan Erenov alelnök válaszában megköszönte a lehetőséget, és kiderült, hogy az 
ottaniak elsősorban a kazah gyapjú és nyersbőr iránt érdeklődő magyar cégek felku-
tatásában számítanak a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara segítségére. A NAK elnöke 
szerint erre a kamarai céges adatbázis kiépítését követően lehetőség  nyílik.
Asztanában a kazah mezőgazdasági miniszter-helyettes is fogadta a hivatalában 
Győrff y Balázst, aki  a többi között a magyar mezőgazdasági technológia kazahsztáni 
bevezetésében rejlő lehetőségekre hívta fel a fi gyelmet, valamint sajnálatát fejezte 
ki, hogy a világszínvonalú magyar agrár-felsőoktatásban nem tanulnak a Bolasak 
program keretében kazah diákok. A közeljövőben tervezett magyar-kazah üzlet-
ember találkozó kapcsán a kazah oldalról történő szervezésében kérte Muszlim 
Umirjajev mezőgazdasági miniszter-helyettes segítségét. 
Umirjajev miniszter-helyettes válaszában kifejtette, hogy nagy szükségük lenne 
a magyar technológia kazahsztáni megjelenésére, és az üzletember ígéretet tett a 
delegáció sikeres tárgyalásainak előkészítésére, valamint a kazah magyar mezőgaz-
dasági együttműködés részleteinek kidolgozásával foglalkozó kazah munkacsoport 
felállítására. Ugyancsak ígéretet tett arra, hogy a felsőoktatási kérdésekkel kapcso-
latos kérdésekben tájékoztatja a magyar felet. 
A NAK szerint két találkozó számos együttműködési lehetőséget tárt fel, és kiváló 
alapot jelent a gyakorlati együttműködés megkezdésére. 
A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara elnöke külföldi útját Üzbegisztánban folytatta, 
ahol a mezőgazdasági miniszterhelyettessel a két ország agrárkapcsolatainak bő-
vítéséről egyeztetett, különös tekintettel a vízgazdálkodás és a borászat területén 
kínálkozó beruházásokra.
Shavkat R. Khamraev üzbég mezőgazdasági és vízügyi miniszter-helyettes el-
mondta, hogy Üzbegisztán számára a mezőgazdaság stratégiai fontosságú ágazat, 
hiszen 4,3 millió hektár földművelés alá vont területen az ország lakosságának (30 
millió ember) élelmezését kell megoldaniuk. Kiemelt együttműködési területként 
a vízgazdálkodást, az öntözéses földművelést, a baromfi termelést, a halászatot és az 
állattenyésztéssel kapcsolatos technológiák átvételét jelölte meg. A NAK elnöke az 
elmondottakkal egyetértve az élelmiszer feldolgozást és a borászati együttműködést 
emelte ki válaszában. Győrff y Balázs emellett tájékoztatást adott a Nemzeti Ag-
rárgazdasági Kamara működéséről, amelynek fő feladatát a magyar agrártermelők 
számára történő szolgáltatásban és információ-áramlásban jelölte meg.
A találkozó után a felek kicserélték a NAK és az Üzbég Farmerszövetség együtt-
működéséről szóló Szándéknyilatkozatot és megállapodtak abban, hogy az agrár-
gazdasági kamara vezetésével magyar mezőgazdasági üzletemberek delegációja 
látogat jövő év elején Üzbegisztánba.

Nagyné G. Pataki Ágnes

A NAK elnöke Kazahsztánban 
és Üzbegisztánban
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Új pályán 
a Közös Agrárpolitika
Jelentõsen átalakul az Európai Unió 
agrártámogatási rendszere

Növekedjen a mezõgazdaság versenyképessége, jó minõségû és egész-
séges legyen az elõállított termék, fejlõdjön a vidék, miközben a termé-
szeti környezet megóvására is jusson elég forrás. Ezek az Európai Unió 
2014-tõl érvényes Közös Agrárpolitikája fõ céljai, melyek, lássuk be, 
elsõ olvasásra nem ígértek nagy forradalmat. Különösen azután, hogy 
az Unió számára, mely költéseinek kétötödét teszik ki a mezõgazdasági 
és vidékfejlesztési támogatások, a közösség történetében elõször, so-
ványabb büdzsé szabatott. A nyáron rögzített megállapodás azonban 
rácáfol a fanyalgókra: az új hétéves ciklus elosztási rendszere a mos-
taninál sokkal összetettebb és finomabb hangolású lesz, miközben 
nagyobb mozgásteret enged a tagállamoknak.

Új rendszer,  új prioritások
A KAP ezentúl is a föld valódi használójának szánja a támogatást, de a jövőben 
nem elég a művelés, külön jogosultságot kell szerezni. Ez önállóan forgalomképes 
lesz, vagyis örökölhető, adható és vehető, ugyanakkor a későbbiekben már csak a 
használatban lévő föld birtokában lehet aktiválni.  Egysége a hektár. Ami a KAP 
érdekérvényesítését illeti: sikerült olyan közvetlen támogatási rendszert megalkotni, 
mely kizárólag a célokkal teljesen azonosulókat juttatja a „pénzükhöz”. Ezentúl 
az eddigi támogatás mindössze kétharmada jár csak „alapból”. Harminc százalék 
lesz az úgynevezett zöldkomponens. Ezt akkor adják, ha bizonyos birtokméret 
felett, legalább 3 féle növényt termel a gazda, állandó legelőit megtartja illetve az 
úgynevezett ökológiai célterületen, a szabályoknak megfelelően gazdálkodik. Az 
utóbbi lehet egyszerűen „szöcskelegelő” is, de „beszámítható” a birtokokat elválasztó 
erdősáv, ezek mellett nitrogénmegkötő növények, például lucerna is vethetők. Jó hír, 
hogy az állandó gyepek és az ültetvények felmentést élvezhetnek. Szintén kötelező 
elem a fi atal gazdák támogatása, a negyven év alattiak élhetnek vele.  A támogatási 
rendszer választható elemei közé tartozik a termeléshez kötött támogatás, mely a 
nemzeti keret tizenhárom százalékáig terjedhet, amelyet további két százalékkal 
meg lehet fejelni, ha fehérje növények termesztésére fordítódik .

A számok nyelvén
És hogy mennyit lehet a közös tortából szelni? Magyarország 2014-2020 között 
várhatóan 12.3 milliárd euróra számíthat, ezzel részarányunk jelentősen növeke-
dett. Ez azt jelenti, hogy  1.9 milliárddal többet tudunk közvetlen támogatásokra 
fordítani, ugyanakkor a vidékfejlesztésre 400 millióval kevesebb jut, mint az előző 
ciklusban. Igaz, ez utóbbi veszteség más uniós alapokból pótolható. Ezzel a magyar 
agrárium nagyjából az uniós átlagnak megfelelő forrást kapja. Mindez egy-egy 
hektárra vetítve azt jelenti, hogy 135-140 euro jut alaptámogatásra, ökológiai 
komponensre pedig 70-80 euro. Főleg ez utóbbiról folynak spekulációk: például 

arról, hogy az ugaron hagyott föld miatt keletkezett 
termeléskiesést vajon kompenzálja-e a támogatás. A 
számítások szerint körülbelül 30 euro „árán” jön be 
a 70-80 euro hektáronként. Az új rendszerben tehát 
nagyon „észnél” kell lenni, a pénzcsapok nem nyílnak 
ki egyszerűen, gondos szakmai terveket és számítá-
sokat kell minden gazdának az asztalra tennie. Igaz, 
választható a kisgazdaságok számára egy egyszerűsített 
támogatási forma, amely egységenként 1250 euró lehet, 
de összességében elmondható, hogy az, aki a jövőben 
az agráriumban boldogulni akar, annak folyamatos 
tanulásra lesz szüksége.

Nemzeti hatáskörben
Sokan démonizálják a kontinens integrációs jelenségeit, 
a hatalom központosodását, illetve a nemzeti érdek el-
sikkadását vetítik előre.  A KAP új rendszerét vizsgálva, 
mintha most kicsit visszafelé forogna a kerék. Miközben 
az egyes mezőgazdasági vállalkozásokra több tervezési 
feladat hárul, a tagállamok szintjén az agrárpolitika 
sokkal több jogosítványhoz jut. Eddig szokás volt a ma-
gyar agrárszerkezet és jövedelmezőségi mátrix minden 
torzulását a KAP számlájára írni, most látható, hogy 
2014-től egyértelműen bővül a nemzeti kormányok ha-
tásköre. Magyarország 2014-től a neki járó keret tizenöt 
százalékát termeléshez kötött támogatásra költheti, ezzel 
lehetőség nyílik a szántóföldi termelés prioritása helyett 
az állattenyésztés illetve a zöldség-gyümölcstermesztés 
számára forrásokat biztosítani. Sőt ez az arány, bizonyos 
feltételek teljesítése esetén 2018-ra akár nőhet is, további 
húsz százalékkal, azaz az agrárpolitika szabadon dönthet 
az uniós forrás több mint harmadának elosztásáról.  Az 
utóbbi hónapok kormányzati üzenetei alapján különösen 
a sertés- és baromfi tartók örülhetnének ennek, egyelő-
re azonban ezeket az ágazatokat sajnos nem sikerült 
a támogatási körbe átvetetni. Ugyan nincs közvetlen 
összefüggés, de a KAP azon törekvése, amely most már 
maximalizálja az egy gazdaságra jutó kifi zetéseket, ösz-
szecseng a magyar kormányzat családi birtokmodellt 
pártoló politikájával.

Kvóták nélkül
A termékpiacok közös szabályozása, azaz érthetőbben 
a kvóták rendszere parázs viták mentén alakul. Hosz-
szabb távú törekvés ezek kivezetése, de hogy melyiket 
mikor szüntetik meg, az még a jövő zenéje. A 2007-ben 
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indított szőlő- és bortermelést célzó uniós reform, 
a külhoni döntéshozók egy része szerint, a telepítési 
kvóták eltörlésével juthatna zenitre. A „szabad a gaz-
da” rendszerrel a magyar kormányzat soha nem értett 
egyet, mert túltermeléshez vezetne, ezen kívül alaposan 
szétkuszálná a minőségi borok piacát, ami pedig végső 
soron éppen a magas hozzáadott értéket hangsúlyozó 
irányelvet sértené. A döntés megszületett: az Unió 
2015-ben búcsút int a jelenlegi szabályozásnak, de úgy, 
hogy 2016-tól új telepítési jogokat osztanak, tehát ez az 
ágazat továbbra is ellenőrzött keretek között  marad. A 
másik érzékeny terület a cukorkvóta és répaminimálár 
rendszer elenyészése. A dél-amerikai nádcukor óriási 
mennyiségben és kevés ráfordítással készül, ezért a 
világpiacon nem lehet konkurenciája. Európán belül 
pedig a „nedvesebb” répatermelő vidékeken termelők 
előzik a magyar gazdákat. Itthon, egyes vélekedések sze-
rint, szinte jelenleg is az a tonnánkénti 10 eurós támoga-
tás tartja életben az ágazatot. Amit viszont vesztenénk a 
vámon, az bejöhet a réven: izocukor gyártásban ugyanis 
állnánk a versenyt. A tejkvóta ugyanakkor biztosan 
múlt időbe kerül. Eddig is csak nyolcvan százalékban 
használtuk ki. Az ágazat nagyobb versenyre számíthat, 
ugyanakkor a szakemberek a feldolgozóiparba injekci-
óznának nagyobb tőkét, elsősorban a hazai fogyasztás 
minőségi kielégítésére.

2014: az átmenet éve
A KAP új ciklusa valódi átalakulást ígér. A részletek 
még hangolásra várnak. A tárgyalások elhúzódása 
késleltette az intézményi és az igazgatási reformot, 
ezért 2014-ben, a közvetlen támogatások rendszerében 
még a régi játékszabályok maradnak érvényben.  Ez 
praktikusan azt jelenti, hogy jövőre már az új büdzsé 
terhére, de még a régi jogcímeken lehet igényelni. Az 
éves költségvetés sem változik, nagyjából az idei szinten 
marad. A gazdálkodók számára tehát van még az alkal-
mazkodásra egy kis haladék. Jól kellene kihasználni.  

          
 Kádasi Bali Csaba

Ezúton értesítjük tisztelt  tagjainkat, 
hogy tagdíjbefizetéseiket  kizárólag az 

OTP Bank Nyrt-nél vezetett
11749008-20190244 

bankszámlaszámunkra várjuk. 
A külföldi partnereinktõl érkezõ 

utalásokhoza következõ kiegészítõ 
adatokat adjuk: 

OTP BIC(SWIFT KÓD) : OTPVHUHB  
IBAN: 

HU83 1174 9008 0244 0000 0000.  
Együttmûködésüket köszönjük.

A Magyar Agrár-, Élelmiszergazdasági és Vidékfejlesztési Kamara Országos 
Alakuló Küldöttgyűlése 2013. március 28-án fogadta el az új köztestület 
alapszabályát, ami alapján megalakult a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 

országos elnöksége.  Az országos elnökség feladata az országos küldöttgyűlések 
közötti időszakban,  a Kamara működésének alapszabályban foglaltak szerinti álta-
lános irányítása: szakmai vélemények, javaslatok kialakítása, a kamara működésével 
kapcsolatos tapasztalatok megvitatása, más érdekképviseleti, szakmai szervezettel, 
köztestülettel való együttműködés kialakítása. 

Az ügyvezető elnökség feladata: Két országos elnökségi ülés között az országos 
elnökség jogkörében, valamint az alapszabályban meghatározott önálló jogkörében 
jár el. Tagjai: országos elnök, /egyben az országos elnökség elnöke/, és a 4 országos 
alelnök. A NAK területi önkormányzatiságának szervei a megyei küldöttgyűlések, 
amelyek már mind a 19 megyében megválasztották a megyei kamarai osztályok 
vezetőit. A megyei elnökök megtartották az alakuló üléseket, így megkezdhetik 
munkájukat az országos osztályok. Tagjai: országos osztályvezető, országos 
küldöttek, megyei osztályvezetők

A 15 országos osztály 4 szakterületet fed le, amelyeket az illetékes országos alel-
nökök vezetnek. A piramisszerű építkezésből adódik, hogy az országos osztályban 
minden tag képviselve érezheti magát. 

A mezőgazdaságért felelős alelnök felügyelete alá tartozik:
1. Szántóföldi növénytermesztési osztály 
2. Kertészeti osztály 
3. Növénytermesztési beszállítóipari és kereskedelmi osztály 
4. Állattenyésztési és halgazdálkodási osztály 
5. Állattenyésztési beszállítóipari és kereskedelmi osztály 
6. Mezőgazdasági kereskedelmi osztály 
Az élelmiszeriparért felelős alelnök felügyelete alá tartozik:
7. Malom és sütőipari osztály 
8. Húsfeldolgozási osztály 
9. Tejfeldolgozási osztály 
10. Dohány- és dohánytermék osztály 
11. Szőlőtermesztési borászati és italgyártási osztály 
12. Élelmiszer – feldolgozási és – kereskedelmi osztály 
A vidékfejlesztési alelnök felügyelete alá tartozik:
13. Szövetkezési, integrációs és agrárgazdasági szolgáltatási osztály
14. Erdő-, és vadgazdálkodási osztály 
15. Agrár környezetgazdálkodási, vízgazdálkodási és innovációs osztály

Mikro- kis és középvállalkozásokért felelős alelnök pedig egyben a Kamara 
általános alelnöke.

Még az idén megalakul az összes országos osztály, és elkezdődik a települési 
agrárgazdasági bizottságok felállítása is. Ez utóbbin keresztül kerülhet közvetlen 
kapcsolatba a gazdálkodókkal a Kamara, a megyei szervezetek és a szakmai kamarai 
osztályok mellett. A cél az, hogy a települési agrárgazdasági bizottság a Kamara 
tagjainak közvetlen érdekegyeztetési és képviseleti fóruma legyen, ahol első kézből 
informálódhatnak a Kamara működéséről, terveiről és ahol elővezethetik elvárá-
saikat és igényeiket a szervezet munkájával kapcsolatban. Az önkormányzatiság 
fontos eleme, hogy a testület maga dolgozza ki a tagokkal való együttműködés 
helyi sajátosságokhoz igazodó formáit. 

Eőryné Halász Boglárka

A NAK önkormányzata
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Jövô tavasztól teljes 
körû az apparátus
Családi örökség a föld szeretete Kis Miklós Zsoltnál, a Nemzeti Agrárgazdasági 
Kamara (NAK) országos alelnökénél. A mikro-, kis-, és középvállalkozások 
területéért felelõs kamarai vezetõ már gyermekkorában megtanulta, hogy 
a föld nem ad ingyen semmit. Kemény, verejtékes munka nélkül nincs 
termés, nincs eredmény, ezáltal az is beléívódott, hogy a vállalkozások, a 
termelõk élete is igen nehéz. S hogy a nehéz sorsokat, a gazdálkodói létet, 
életet megkönnyítse, örömmel vállalta a NAK-nál ezt a feladatkört.
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▐ Fiatalember létére elég „húzós” területért vállalta a felelősséget. Miért?
▐ Amikor az ember iránt egyfajta bizalom érezhető, nyilvánul meg, akkor az 
érintettnek kutya kötelessége ennek a bizalomnak megfelelni. Az az ember 
vagyok, aki szereti a kihívásokat, és szereti azokat megválaszolni. Nos, az én 
területem ilyen kihívásokkal teli, így lehetőségem nyílik arra, hogy azokat kép-
viselhessem, akikkel évtizedek óta együtt gondolkodom, együtt gazdálkodom. 
Mint már említettem, ez sok esetben komoly kihívás is, hiszen mindenkinek 
egyformán megfelelni szinte lehetetlen feladat. Azt szoktam mondani, még ha 
lehetetlennek is tűnik valami, azért törekedni kell a megvalósítására. Ahhoz, 
hogy a maximumot kihozhassuk magunkból, a lehetetlent kell megcélozni. 
▐ Ha jól emlékszem az életrajzi adataira, akkor Ön testközelből tapasztalta meg a mikro-, 
a kis-, és a középvállalkozók életét, mivel édesapja is ebben a kategóriában vállalkozik. 
Több mint egy évtizede a nagybani zöldség-, gyümölcspiac rendszeres eladói…
▐ Édesapám a rendszerváltás után – a kárpótlás segítségével – visszaszerezte a családi 
birtok egy részét. Nagyapámnak voltak kisebb földterületei, a kisparaszti réteghez 
tartozott, fel is került a kuláklistára, mert neki már volt egy cséplőgépe. Nos, amit 
kárpótlás után visszakaptunk földeket, arra az édesapám minden évben visszaforgatta 
a nyereséget. Sokan megszólták érte a faluban, Nyársapáton ezért, de ő nem törődött 
ezekkel a megjegyzésekkel. Szóval abban a légkörben nőttem fel, hogy a pénzünket 
visszaforgatjuk a mezőgazdaságba, és folyamatosan fejlesztjük, erősítjük a gazdaságot.  
Ma 50 hektár ültetvényen gazdálkodunk, és főként gyümölcstermesztéssel (szamóca, 
meggy, szilva, őszibarack) foglalkozunk. Emellett 50 hektár szántót is művelünk, és 
50 hektár erdőterületen is gazdálkodunk. A gazdaságunk tehát több lábon áll. 
▐ Gondolom, ennek megfelelő a végzettsége is.
▐ Nem éppen, mert először a Külkereskedelmi Főiskolát végzetem el, igaz oda is 
azért jelentkeztem, mert akkor még meghirdettek egy agrár-külkereskedelemi szakot. 
Mindig is izgatott az a kérdés, hogy hogyan lehet a megtermelt árunkat jól értékesíteni. 
Jómagam már a középiskolában készültem erre, a német nyelvet intenzíven tanultam, 
így már a középfokú nyelvvizsgával a zsebemben vettek fel a főiskolára. Csakhogy az 
agrár-külker szakot már nem indították, így a külgazdasági szakon szereztem diplomát. 
A másik nyelv természetesen az angol. De nem elégedtem meg ezzel a végzettséggel, 
beiratkoztam a Pécsi Közgazdaságtudományi Egyetemre, miközben egy amerikai 
multicégnél, a Flextronixnál már volt állásom. Később dolgoztam Budapesten, a 
General Electric Lighting üzletágában elemzőként, ám itt gyorsan rájöttem, hogy 
nem ez az én világom. De nem ártott ezt a környezetet megismernem, mert itt a 
kamaránál napi szinten kell az irodai munkát végezni. 
▐ Azt mondják, hogy „teher alatt nő a pálma”…

▐ Igen, lassan már négy éve, hogy élem ezt az életet, 
hiszen 2010-től Jakab Istvánnak, az Országgyűlés al-
elnökének voltam több, mint 2 évig a személyi titkára. 
Aztán az átmeneti időszakban kabinetfőnökként jöt-
tem a kamarához, ahol aztán a későbbi választásokon 
elnyertem az alelnöki posztot.
▐ Ön szerint mi okozza a legnagyobb nehézséget az ag-
rár mikro-, kis-, és középvállalkozásoknak? Egyáltalán, 
mekkora az érintett kör?
▐ Ha a számadatokat szigorúan nézem, akkor Magyar-
országon gyakorlatilag szinte az összes mezőgazdasági 
ágazatban dolgozó szereplő – az uniós kategóriák sze-
rint – a mikro-, kis-, és középvállalkozáshoz tartozik. 
Talán száz olyan gazdaságunk van, amelyik kilép ebből 
a sorból. Ebből az is következik, hogy nekünk az uniós 
szabályozáshoz kell igazodnunk, így azt mondhatom, 
hogy a NAK tagságának a jelentős többsége a kkv szek-
tor szereplője. Becslésem szerint a mikro-vállalkozások 
köre legalább másfélszázezres létszámot jelent. Ami a 
nehézségeket illeti, ebből többet is tudnék megemlíteni. 
Az egyik a túlzott bürokrácia. Létezik a falugazdász, a 
tanácsadói hálózat, de nem mindenki veszi ezt igénybe. 
A NAK-nak pedig éppen az az egyik célkitűzése, hogy 
mindenki hozzáférjen az információkhoz, mivel a mi 
szolgáltatásaink elérik a tagságot. Harmadrészt az érté-
kesítési nehézségeket említeném, míg nem utolsó sorban 
a fi nanszírozási problémákat kell megemlítenem.
▐ Hogyan segít a kamara ezekben a kérdésekben?
▐ Ma még nem beszélhetünk egy teljesen kész, befeje-
zett szervezetről a kamarát illetően, hiszen az alakulás 
időszakát éljük, így nem tudunk teljes „üzemmódban” 
dolgozni. Remélem, hogy nemsokára lezárul ez az idő-
szak is, és tavasztól teljes körű apparátussal állhatunk 
a tagság rendelkezésére.
▐ Már szóba került az Európai Unió, ahol – ha jól 
tudom - Ön új szerepkörben képviselheti a magyar gaz-
dálkodók, a kkv szektor szereplőinek az ügyét…
▐ Jól tudja, hiszen nemrég megválasztottak az európai 
érdekképviseleteket tömörítő legnagyobb szervezet, a 
COPA alelnökévé. Ez a mandátum két évre szól, s ez idő 
alatt is – természetesen – a magyar gazdálkodók érdekei-
nek adok hangot. Annál is inkább fontos erről szót ejteni, 
mert még nem zárult le az EU következő, hétéves ciklusá-
nak tervezése, illetve a végrehajtási szabályok elfogadása, 
s ebben a munkában mi is aktívan részt veszünk. 

Hajtun György
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A gazdálkodók 
pártján
Rácz Imre, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK) Szabolcs-Szatmár-
Bereg megyei elnöke.  A Balkány határában lévõ százhúsz hektáros családi 
gazdaságában intenzív növényeket termel, s zöldség-gyümölcstermesz-
téssel foglalkozik. Társadalmi tevékenységei 2002-ben a Balkány város 
önkormányzati képviselõválasztással kezdõdtek, ekkor sikeresen bekerült 
az önkormányzati képviselõk sorába, mely tisztséget azóta is folyamatosan 
betölti. 2007 tavaszán a térségi Gazdakör elnökének választották, majd 
az év végén a MAGOSZ országos elnökségének tagja lett,  2010-ben a 
megyei közgyûlés mezõgazdasági bizottságába is bekerült. Büszke arra, 
hogy a példaértékû gazdálkodói munkájáért, a vidék, a megye gazdái 
érdekeinek képviseletéért Fazekas Sándor miniszter tavaly augusztus 
20-a alkalmából Aranykoszorús Gazda Díjban tüntette ki.

Szabolcs-Szatmár-Bereg megye kitüntetett helyzetben van a Nemzeti Ag-
rárgazdasági Kamarán belül, mivel ez a megye rendelkezik a legnépesebb 
kamarai tagsággal, hiszen a tagok száma meghaladja a 40 ezret – kezdte 

beszélgetésünket az elnök. E tagság érdekeit kell a megyei elnökségnek képvisel-
nie, ami korántsem egyszerű feladat. A mezőgazdasági vállalkozások közül a leg-
többen őstermelői státuszban vannak, mintegy 23 ezer a számuk. Ez előre vetíti 
azt is, hogy sok a kisgazdaság, a földterületek elaprózódtak, így a tevékenység is 
sokszínű, amiből az is következik, hogy a problémák is sokrétűek. Az őstermelők 
érdekei azonban meghatározóak, így a kamarai szervezet tevékenységének a kö-
zéppontjában  e feladatok megoldása áll.

Mindezzel együtt nincs kivételezés, hiszen a me-
gye valamennyi gazdálkodójával jó az együttműkö-
dés, a kapcsolat – hangsúlyozta Rácz Imre. Mi sem 
bizonyítja ezt jobban, mint hogy a kamarai szervezet 
felállításakor nem voltak különösebb problémák, 
a szervezés zökkenőmentesen zajlott, szinte átsik-
lottak ezen a „feladaton”. A kamarának – amikor 
még nem volt kötelező a tagság - korábban is ebből 
a megyéből tevődött ki a legnagyobb taglétszáma. A 
kötelező tagsággal, és a változásokkal szemben nem 
voltak kifogások, sőt, ma már számon kéri a tagság 
az eddigi ígéreteket. Annál is inkább megtehetik 
ezt, mert a megyei kamarai szervezet teljes mérték-
ben „felállt”, és a települési agrárgazdasági bizottsá-
gok létrehozatala napról napra halad. A megyében 
az idén decemberig befejeződnek a szervezeti felál-
lással kapcsolatos folyamatok.

A megyei kamarához 239 település tartozik, de 
az elnök szerint ez jó dolog, mert így bővül a kap-
csolat, s eljutnak a megye legkisebb településére is. 
Mondhatni testközelből tapasztalhatják meg a gon-
dokat, problémákat, s ha a települési bizottságok 
jól működnek – márpedig előlegezzünk meg annyi 
bizalmat, hogy jól teszik majd a dolgukat – akkor a 
helyi, valós problémákkal tudnak foglalkozni a me-
gyei kamara illetékes osztályai is. Rácz Imre olyany-
nyira fontosnak tartja a bizottságok munkáját, hogy 
levelet írt Győrff y Balázsnak, a NAK elnökének, a 
bizottságok tevékenységi körének országos szintű, 
egységes rendszerének kialakítása, tartalommal való 
megtöltése érdekében.

Miként azt már a bevezetőnkben leírtuk, Rácz 
Imre gyakorló gazdálkodó. A saját tapasztalatai is 
segítik abban, hogy az elnöki teendőket jó színvona-
lon végezze, hiszen a MAGOSZ térségi elnökeként 
hasonló feladatokkal, problémákkal találta magát 
szemben az elmúlt években. Őszintén szólva, nem 
vágyott a megyei elnöki tisztségre, de a gazdatársak 
nagy többséggel szavaztak rá, így a bizalom érzése 
csak tovább erősíti az egész napot kitevő megyei elnö-
ki tevékenység végzése során. Rácz Imre szerint - mi-
után maga is termeli “Szabolcs aranyát”, az almát – a 
többi között a kertészeti ágazatot is segíteni kell, fel 
kell karolni, hiszen a megyében ez az ágazat az egyik 
legjelentősebb. 

Különösen igaz ez, ha fi gyelembe vesszük a foglal-
koztatásban betöltött szerepét is. Az almaültetvények 
állapota nem a legjobb. Ma ugyan még itt termelik 
meg az ország almaszükségletének 60 százalékát, de 
néhány éven belül – ha nem jut az ültetvények fel-
újítására elegendő támogatás, akkor – akár a felére is 
csökkenhet az ültetvények területe. Márpedig ez nem 
engedhető meg az elnök szerint. Ezért is juttatták el 
a miniszterhez, Fazekas Sándorhoz és Budai Gyula 
államtitkárhoz az aggodalmaikat összefoglaló doku-
mentumot.

Hajtun György
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Immár 16. alkalommal telt meg a berettyó-
újfalui Kabos Endre Városi Sportcsarnok a 
bihari termelők és vállalkozók standjaival ok-
tóber elején. A rendezvény az idén a Nemzeti 
Agrárgazdasági Kamara, a Hajdú-Bihar Me-
gyei Kereskedelmi és Iparkamara, és a Bihari 
Népművészeti Egyesület közreműködésével 
valósult meg. A programsorozat első napján 
a hivatalos megnyitó után a vásár-, termék- és 
Nyíri István díj mellett a Nemzeti Agrárgazda-
sági Kamara különdíjat adott át. A rendezvény 
ideje alatt a szervezők díjmentes megjelenési 
lehetőséget nyújtottak a kiállítóknak, amely-
lyel több mint félszázan éltek, többek között 
kistermelők, élelmiszeripari és mezőgazdasági 
vállalkozók. A kiállítók népes táborát növelte 
a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara is, önálló 
standdal, információs pulttal és szaktanács-
adással. Az érdeklődők nemcsak megtekint-
hették a portékákat, hanem meg is kóstolhat-
ták vagy vásárolhatták azokat. A programra 
ellátogatók  tartalmas szakmai előadásokon 
is részt vehettek. Az egyik téma a többi között 
az agrártámogatások jövője volt.

      Illés-Tóth Marianna

Az OTP október 22-én kezdte el a kama-
rai tagkártyák tömeges gyártását. Ennek az 
igazolványnak a felmutatása után például  
gyorsított eljárásban nyújt a bank az agrár- és 
vidékfejlesztési támogatások esetében  támo-
gatás-megelőlegezési hitelt, de forgóeszköz-, 
folyószámla- valamint beruházási- illetve 
fejlesztési kölcsönöket is.

A Kamarai Kártya Program egyre nagyobb 
érdeklődést vált ki a hazai agrárszolgáltatók, in-
putanyag gyártók és kereskedők körében. A kár-
tya megalkotása éppen azt a célt szolgálja, hogy 
a különböző vállalkozások szolgáltatásainak, 
termékeinek kedvezményes megvásárlásához, 
igénybevételéhez, idővel az egész országot be-
hálózó, az agrárium számos területére kiterjedő 
kártya-elfogadóhely hálózat jöjjön létre.

A hálózathoz eddig csatlakozottak kö-
zött megtalálhatók a nagyvállalatok és a kkv 
szektor képviselői is. A Kártya kibocsátásával 
megbízott OTP kedvezményei mellett az elsők 

között csatlakozott a Kamarai Kártya Prog-
ramhoz az egyedi műtrágyák piacvezető gyár-
tója, a Fertilia Kft . A cég saját fejlesztésű UMG 
MICRO műtrágyájának egy új tagját igen ked-
vező áron nyújtja a kártyabirtokosoknak, ami 
kizárólag ezen csatornán keresztül érhető el a 
gazdák számára. További kedvezmény:  ha a 
NAK növénytermesztéssel foglalkozó tagjai a 
Fertiliát bízzák meg a talajmintavétellel és a ta-
lajvizsgálattal, akkor ingyenes szaktanácsadást 
biztosít a cég. Ugyanakkor 5 éves együttmű-
ködés keretében akár a teljes talajvizsgálati 
költséget visszatérítik, amennyiben a területre 
a talajvizsgálatra épített, a termelő igényeihez 
igazított szaktanács alapján egyedi Gramix 
NPK műtrágyát vásárolnak a gazdák. 

Aláírás előtt vannak a megállapodások a 
hazai energiaszektor képviselőivel, valamint 
eszköz-, haszongépjármű és üzemanyag for-
galmazókkal. A programhoz csatlakozott 
partnercégek listájáról a Kamarai Kártyák 

kiosztásával egyidejűleg értesülhetnek a Kár-
tyatulajdonosok a Nemzeti Agrárgazdasági 
Kamara honlapján. 

A NAK tervei szerint december elsejétől 
vehetik majd át személyesen a tagok a kamarai 
kártyákat a szervezet megyei igazgatóságain 
és a tanácsadóiknál. A kártyát egyébként nem 
kell igényelni, automatikusan jár mindenkinek, 
aki befi zette a kamarai tagdíjat. A Nemzeti 
Agrárgazdasági Kamara a kamarai kártyához 
kapcsolódó szolgáltatásainak bővítéséhez olyan 
vállalkozásokkal köt megállapodásokat, ame-
lyek tevékenységükkel hozzá tudnak járulni a 
NAK célkitűzéseihez, miszerint a gazdálkodók  
tovább csökkenthessék a költségeiket a számuk-
ra nélkülözhetetlen szolgáltatások és termékek 
esetében. A Kamarai Kártya Programhoz kap-
csolódó cégek pedig piaci előnyt kovácsolhatnak 
versenytársaikkal szemben a Kamarai Kártyával 
rendelkező NAK tagok nagy vásárlóerejének 
segítségével. A Kártya Programhoz csatlakozni 
kívánó Kártya Elfogadóhely jelentkezéseket 
a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara már saját 
honlapján, online is tudja fogadni.   

Horváth Attila

  December elsejétõl: 
kézbesítik a kamarai kártyákat

  „Bihari Számadó 
Napok”
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Egyre több a nagyvad

A vadászati ágazat nemzetgazdasági szinten sem elhanyagolható, hiszen több 
mint 20 milliárd forint az ágazat éves bevétele. Ugyanakkor az anyagiaknál 
sokkal fontosabb, hogy a mezőgazdasági termeléshez és az erdőgazdálkodói 

tevékenységhez hasonlóan a vidék és a vidéki emberek közvetlen és közvetett javát 
szolgálja, hiszen olyan helyeken teremt munkát, megélhetést, foglalkoztatottságot, 
turisztikai célpontot, amely vidékeknek más vonzerejük nem vagy csak kevéssé len-
ne. A területek többségén a földtulajdonosok haszonbérbe adják vadászati jogukat, 
körülbelül a negyedén pedig maguk vadásznak. Az elmúlt évben 3600  hivatásos 
vadász állt alkalmazásban a vadászatra jogosult társaságoknál. 
A vadkár az utóbbi években jelentősen megnövekedett, amelynek több oka van. El-
sősorban az, hogy csökken a vadélőhely. Másodszor egyre több a nagyvad. Az elmúlt 
öt évben csaknem 100 ezerrel nőtt a teríték (a lelövés és a befogás együtt), és e növe-
kedési tendencia az idén is folytatódott. Harmadszor a klímaváltozás következtében 
ritkábbak a hideg telek, így a természet nem tudja elvégezni selejtező munkáját.
A vadászható nagyvadfajaink, elsősorban az európai őshonos gímszarvas, őz és 
vaddisznó hasznosítási adataiban évek óta tapasztalható emelkedés az elmúlt évben 
is folytatódott. A tavalyi 400 ezer közeli nagyvadteríték minden idők legmagasabb 
értéke. A vadgazdák vélekedése és a 2013. év eleji állománybecslés adatai szerint 
azonban ez az emelkedés nem torpant meg, az állomány évtizedek óta növekszik, 
stagnáló nagyvadlétszám csak lokálisan tapasztalható. Várhatóan további fokozott 
állományapasztási erőfeszítésekre lesz szükség a tendencia megfékezésére.
A természeti kár okozás ellen a nagyvad állományszabályozására, különös tekintettel 
a vaddisznóállomány radikális csökkentésére van szükség.  A vaddisznó egyrészt a 
talaj feltúrásával, (így például a gyepek feltörésével) nemcsak az élőhelyet sivárítja, 
hanem a gyomosodásnak is utat nyit. Továbbá a talajon fészkelő madarak mellett 
a sekélyvízi, kétéltű-, hüllő- és emlősfajok szaporodását is részben vagy egészben 
ellehetetlenítheti.
Ez a folyamat egyébként nemcsak Magyarországra jellemző, hanem számos európai 
uniós tagállamra is. Európában 19 csülök vad faj él, számuk mintegy 15 millió 
körüli. Európa vidéki településeinek szélén egyre nagyobb számban jelennek meg 
a vaddisznók és az őzek, tovább emelkednek a gépjármű-vad ütközések az utakon, 
és terjed a lyme kór, növekednek az állat-egészségügyi kockázatok (TBC, pestis). 
Emellett Európa szerte az is megfi gyelhető, hogy a vadászok száma csökken, át-
lagéletkoruk magas. 
A vadkárok kérdésköre az utóbbi időben a magyar vadásztársadalmat és a mezőgaz-
dasági termelőket is egyaránt foglalkoztatja. A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
éppen ezért fontosnak tartja, hogy a jogszabályok betartása mellett megfelelő 
együttműködésben dolgozzanak az érintettek és közösen gondolkodjanak  az 
erdészek, a gazdálkodók, valamint a vadászok. A NAK a témában mintegy 250 
fős tanácskozást szervezett októberben. A konferencián kiderült, hogy az erdész-
társadalom, a mezőgazdasági termelők és a vadászok céljai jól körülhatárolhatóan 
elválnak egymástól, nem beszélve a nemzeti parkokról, mégis működésük során 
vannak olyan részterületek, amelyek kölcsönösen kedvezőek a négy szakmának, és 
ezt tovább kell építeni illetve fejleszteni. Abban pedig mindenki egyetértett, hogy 
a „Vadállományunk megőrzendő nemzeti kincs.” 

Annak ellenére, hogy a vadgazdálkodók csak szemes tápból éves szinten 
mintegy 90 ezer tonnát tesznek ki a vadetetõkbe, mégis emelkedik a 
vadkár, évente körülbelül 2,5 milliárd forintot tesz ki hazánkban. 

 A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara korábban együtt-
működési megállapodásokat kötött a Magán Erdőtu-
lajdonosok és Gazdálkodók Országos Szövetségével, 
az Országos Erdészeti Egyesülettel és a Fagazdasági 
Országos Szakmai Szövetséggel, továbbá a kamarában 
működik külön Erdő- és vadgazdálkodási kamarai 
osztály is. A vadászati törvény jövőre megújul. Meg kell 
találni azokat a módszereket, amelyek hozzásegítik a vi-
lágszerte elismert magyar vadász ágazatot, hogy hírne-
vét megőrizze. Azonban nem lehet ellentét a mező-, és 
erdőgazdálkodók, valamint a vadásztársadalom között, 
csak a párbeszéd és egymás problémáinak megismerése 
hozhat minden érintett érdekét szolgáló megoldást. A 
jövőben a NAK tovább kívánja erősíteni ezen a terüle-
ten a közös munkát a jogalkotóval és a szakigazgatással, 
valamint szükségesnek tart kialakítani egy szorosabb 
kapcsolatot a vadászkamarával, a védegylettel és az 
Erdészeti Tudományos Intézettel is.

Szomi Edina
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  A vidéki nôk helyzetérôl 
tanácskoztak
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„Nõk a vidéken – nõi szerepek” címmel szer-
vezett gondolatindító beszélgetést az OMÉK 
keretében a Nemzeti Agrárgazdasági Ka-
mara. A konferencia résztvevõi kijelölték a 
legfontosabb célokat, amelyek megvalósítása 
érdekében külön munkacsoportot alakítot-
tak. 

A tanácskozás egyik legfőbb vitatémája 
az volt, hogy napjaink rohanó világához 
való folyamatos alkalmazkodási kényszer 
milyen hatással van a hagyományos női ér-
tékekre: mi legyen a fontosabb, a munka 
vagy a család, a gyermekvállalás örömei és 
nehézségei, az önmegvalósítás és a karrier, 
a női identitástudat kérdései. A modern 
társadalomban a szabadságnak és a fele-
lősségvállalásnak együtt kell élnie. Napja-
inkban sokan teszik fel a kérdést: Mi a nő? 
Feleség, társ, barát, felelős vezető, főállású 
vagy egyedülálló anya, lelki társ, beosztott, 
üzletasszony, unokáit nevelő nagymama? Ez 
mind! Napjainkban egymás mellett élnek a 
hagyományos női szerepek a modern, roha-
nó világ kihívásaival. Mindezekre fi gyelem-
mel a konferencia közfelkiáltással az alábbi 
felhívást fogadta el:

Hazánk lakosságának nyolcvan százalé-
ka vidéken él. A vidéken élő női lakosság 
sok esetben egyedülálló szerepet tölt be. A 
hagyományos családi értékek, a tradíciók  
megőrzése, a jövő generációinak való átadá-

sa első sorban a nőkre, úgy is mint család-
anyákra hárul. A család nyugalma, békéje a 
társadalmi stabilitás alapja! 

A női sokszínűség és kreativitás nem csak 
a családban, hanem a mindennapok során is 
érvényesül. A vidéken élő nőknek kiemelt 
szerepet kell játszaniuk a kultúra ápolásában 
és átadásában, közre kell működniük a vidék 
fenntartható fejlődésének biztosításában, a 
zöldgazdaság tudatos alkalmazásában, a jól 
bevált gyakorlatok felkarolásában  és átadá-
sában. 

A nőknek különösen fontos szerep kell 
hogy jusson a szociális érzékenység megélé-
sében és terjesztésében. 

Folyamatosan fel kell hívni a foglalkoz-
tatáspolitikával foglalkozó döntéshozók 
fi gyelmét a női munkaerő alkalmazásának 
sajátosságaira. Cél legyen, hogy a szabályozás 
eszközrendszere inkább segítse, mint gátolja 
a hagyományos női szerepek megélését.

Az ülés végén a résztvevők minderről 
egy közös nyilatkozatot írtak alá, amellyel 
vállalták, hogy a fenti célok megvalósítása 
érdekében egymást szakmai tudásukkal tá-
mogatják. Emellett egy munkacsoport fel-
állítását is kezdeményezték, amely szervezi a 
nyilatkozatban foglalt célkitűzések hazai és 
nemzetközi fórumokon való képviseletét. 

       Batthyány-Schmidt Margó

  Magyar alelnököt 
választott a COPA  
„Nõk a vidéken” 
munkacsoportja

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK) 
tudományos munkatársát, Batthyány-
Schmidt Margót választotta meg első  alel-
nökének az egyéni gazdálkodók legbefolyáso-
sabb európai szintű érdekképviseletének női 
munkacsoportja. A megbízatás 2 évre szól.  
Batthyány-Schmidt Margó a választás után 
elmondta: megtisztelőnek érzi az európai 
közösség bizalmát, és munkáját – ahogyan 
a kamarán belül eddig is – a vidéki embe-
rek problémáinak a felkarolása, azon belül 
is elsősorban a női szerepek felértékelődése 
érdekében látja majd el. Az első alelnök asz-
szony hozzátette, hogy hisz a nők összetartó 
erejében. 

A COPA  „Nők a vidéken” munkacsoport-
jának elnöke a holland  Willemien Koning-
Hoeve lett. A bizottság további tagjai  2013 
és 2015 között a svéd Titti Jongren, a spanyol  
Teresa Lopez és a belga Jola Leonczyk.

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara a ma-
gyar vidéken élő nők szempontjából is ha-
talmas jelentőségűnek tartja, hogy a COPA 
„Nők a vidéken” munkacsoportja Batthyány-
Schmidt Margót választotta az első alelnöki 
posztra.

Fazekas Sándor vidékfejlesztési minisz-
ter bejelentette: 2014. január elsejétôl 
27 százalékról 5 százalékra csökken az 
élôsertés és a hasított félsertés áfája. 
A tôkehús és a húskészítmények fog-
yasztási adója –egyelôre- nem változik. 
Mintegy negyedéves tapasztalatgyûj-
tés után dönthetnek más élelmiszerek 
áfacsökkentésérôl.

LAPZÁRTA
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2013. december 31-ig nitrát-adatszolgáltatást 
kell benyújtaniuk a nitrátérzékeny területen 
gazdálkodóknak, illetve a háztartási igényt 
meghaladó mértékben állatot tartóknak, 
bárhol is termeljenek az országban.

Az érintettek idén még papír alapon és 
elektronikus formában is eleget tehetnek 
kötelezettségüknek. Előbbi esetben az ille-
tékes megyei Kormányhivatal Növény- és 
Talajvédelmi Igazgatóságának kell az adat-
lapot beküldeni. Az elektronikus beadást 
választók az erre szolgáló webes felületet 
a NéBIH honlapján (www.nebih.gov.hu), 
az e-nyomtatványok menüben érhetik el. Az 

Egy piac a főtéren, a városháza előtt, a temp-
lomok mellett.  A helyszín Kecskemét, ahol 
november végéig  minden csütörtök délután 
egymásra találhatnak a helyi termelők és a 
vásárlók.

Az őstermelők portékáit népszerűsítő kez-
deményezés egyre nagyobb teret hódít nem-
csak Bács-Kiskunban, de szerte az országban. 
A friss és jó minőségű áruk a termelőt és a 
fogyasztót is előnyhöz juttatják. A helyi ter-
mékek útja ugyanis a termeléstől az asztalig 
teljesen nyomon követhető, ezáltal a vásárló 
biztos lehet benne, hogy valóban egészséges, 

helyben előállított  élelmiszert fogyaszt. Az 
elfogyasztott táplálék alapvetően befolyásolja 
életminőségünket és minden ember szeretne 
kevesebb időt vásárlásra fordítani, hogy többet 
törődhessen a családjával. A könnyen elérhető 
termelői piacokon kínált jó minőségű magyar 
áru fogyasztásának pozitív hatását ráadásul 
nemcsak saját egészségünkön, de országunk 
gazdaságán is megérezhetjük.

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara célja 
nemcsak a magyar termelők támogatása, de a 
lakosság megfelelő minőségű élelmiszerrel való 
ellátása is. E két, számunkra fontos tényező 

összehangolásának eredményeként született 
meg a helyi termékek piacának az ötlete, ame-
lyet a NAK Bács-Kiskun Megyei szervezete és 
Kecskemét megyei jogú város  többek között 
a Kamra-Túra Egyesület partnerségével hívott  
életre.  A kezdeményezés eredményeképp a 
lakosság jó minőségben és elérhető áron tud 
vásárolni idényjellegű zöldséget, gyümölcsöt és 
feldolgozott termékeket, a többi között füstölt 
húsárut, száraz tésztát és tojást Kecskemét főte-
rén.  Domján Gergely, a NAK megyei elnöke el-
mondta, hogy a kisléptékű termék-előállítással 
foglalkozó kamarai tagjaink többsége képtelen 
a nagy áruházak polcaira juttatni a jó minőségű 
termékeiket, ezért ezzel a kezdeményezéssel 
elsősorban őket szeretnék kedvező helyzetbe 
hozni. Emellett céljaik közt szerepel a terme-
lők és a fogyasztók közötti bizalmi viszony 
kiépítésének az elősegítése és az egészséges 
táplálkozásra való fi gyelemfelhívás.

A mind tudatosabbá váló fogyasztókat és a 
helyi termelőket célozzák meg az országszerte 
kibontakozó termelői piacok. Ezeken a he-
lyeken a fogyasztó és a termelő személyesen 
találkozik egymással és az üzleten kívül va-
lami más is születik a kapcsolatból: a felelős 
fogyasztás eszméje.

A rövid ellátási láncok tehát kölcsönös elő-
nyökkel kecsegtetnek, és emellett köztudatba 
emelik: az egészséges élelmiszer elérhető áron 
is megvásárolható. 

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara tapasz-
talatai szerint a hazai kezek által előállított 
termékek gasztronómiai értékükön kívül is 
hordoznak erényeket: megvásárlásukkal mind 
a termelő, mind a fogyasztó tehet egymásért 
valamit.

Sárdi Attila

  Termelõi piacok õszi virágzása

adatszolgáltatás elmulasztása 10-100 ezer 
forint bírságot vonhat maga után.

Szeptember 1-től mintegy 23 %-kal bő-
vült a nitrátérzékenynek minősített területek 
nagysága Magyarországon, így már az or-
szág területének közel 69 %-a tartozik ebbe 
a kategóriába. Azoknak a gazdálkodóknak, 
akiknek területe az új besorolásból adódóan 
vált nitrátérzékennyé, még nem kell adatszol-
gáltatást teljesíteniük. 

Az újonnan kijelölt nitrátérzékeny terü-
leteken a Helyes Mezőgazdasági Gyakorlat 
(HMGY) ide vonatkozó előírásait csak 2014. 
szeptember 1-jétől kell betartani a termelők-

  Nitrát-adatszolgáltatási kötelezettség! nek. Az itt üzemelő állattartó telepeken 
legkésőbb 2014. december 31-ig kell kiala-
kítani hígtrágyatárolókat, míg az istállótrá-
gya-tárolóknak 2015.december 22-ig kell 
elkészülniük. 

A már korábban is nitrátérzény terüle-
ten lévő, vagy nitrátérzékenynek minősülő 
állattartó telepeken a trágyatárolók meg-
valósításának határideje 2014. december 
31-re tolódott.

A nitrátérzékeny területen gazdálkodók-
nak idén már korábban be kell fejezniük a 
trágyázással kapcsolatos teendőket és a legel-
tetést, ugyanis a trágyázási tilalmi időszak ok-
tóber 31-én kezdődött és február 15-ig tart.

      Sztahura Erzsébet
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Van jövôje a honi 
húsmarha ágazatnak
A hazai állattenyésztés sikerágazatának kikiáltott húsmarha szektor 
évek óta tartó szárnyalása idén megtört, azonban pánikra egyelõre 
nincs ok. 
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Az uniós csatlakozás, majd pe-
dig a „kiéhezett” török ve-
vők által gerjesztett áremel-

kedés ugyan már tavaly is vesztett 
a lendületéből, azonban az egész 
európai marhapiacot jellemző ke-
reslet-, és ezzel párhuzamos árcsök-
kenés igazából idén gyűrűzött be a 
hazai piacra. Ennek oka elsősorban 
a török, az orosz, a belorusz és a ka-
zah, élőmarha import határozatlan 
időre történő felfüggesztése, ami 
nemcsak hazánkat, hanem rajtunk 
kívül sok más exportőr országot is 
érint. Friss hír, miszerint a belorusz 
és magyar állategészségügyi hatósá-
gok megállapodtak abban, hogy hamarosan újra indulhat hazánkból az élőmarha 
kivitel Fehéroroszországba, amennyiben az állatokat kiszállítás előtt karanténba 
helyezik, és a többi állategészségügyi előírás mellett, negatív eredménnyel elvégzik 
rajtuk a Schmallenberg vírus izolációs vizsgálatokat. 

Az uniós tagállamok exportja 2013-ban harmadával esett vissza és Brüsszel 
jövőre sem számít visszarendeződésre, legfeljebb néhány százalékos emelkedést 
körvonalaz. A közösség egy hétéves átmeneti időszakot követően 2010-ben vált újra 
nettó marhahús exportőrré. 2011-ben a tagállamok harmadik országokba irányu-
ló élőmarha és marhahús kivitele, elsősorban a török keresletnek köszönhetően, 
majdnem kétszerese volt a behozatalnak. Idén a külkereskedelem pozitív szaldója 
ugyan fennmarad, de a két évvel ezelőttinél jelentősen kisebb értékkel. 

Árcsökkenés mindenütt
Az EU marhahústermelése közel 4 százalékkal csökken idén, míg jövőre a Bi-
zottság enyhe, alig egy százalékos növekedést vár. A tagállamokban a marhahús 
fogyasztása évek óta enyhén csökken. A 27 tagállam átlaga 2011-ben 15,6 kg/fő/
év volt, ami 15 százalékkal kevesebb, mint öt éve. Nem árt tudni, hogy az unió 
országaiban tartott mintegy 29,4 millió tehén kétharmada tejhasznú, továbbá az 
anyatehén-állomány közel felét (4,14 millió egyedet) Franciaországban tartják. A 
török és orosz piacok ideiglenes lezárásán túl a legfontosabb európai élőmarha és 
marhahús importőrök (Olaszország, Spanyolország és Görögország) kereslete is 
visszaesett a világgazdasági recesszió következtében, ami kiélezettebb versenyt és 
az árak csökkenését eredményezte valamennyi tagállam piacán. 

A magyar húsmarhatartók rég tapasztalhatták azt, amit idén: a vevők nem állnak 
sorban a borjakért és a tenyészállat piacon is alig van érdeklődés. Az év első felében a 
hazai élőmarha export ötödével, az import harmadával esett vissza a tavalyihoz képest. 

Október végén most úgy fest, hogy az év hátralévő részé-
ben sem várható ár- vagy kereslet-növekedés. A választási 
bikaborjak ára több mint ötödével csökkent egy év alatt 
és a 720-750 Ft/kg-os felvásárlási ár ma jónak mondható, 
üszők esetén pedig örülni kell, ha 600-650 Ft/kg árat 
fi zet a vevő a hízóalapanyagért. A vágómarhák esetén 
mintegy 15 százalékos áresés következett be, így ma a 
piacon, minőségtől és felkínált mennyiségtől függően, 
550-600 forintot fi zetnek kilónként a vágóbikákra, 
450-550 Ft-ot vágóüszőkre és 170-370 Ft-ot vágóte-
hénre. A pedigrés vemhes üszők ára is mérséklődött és 
igazodott a konkurencia áraihoz (450-520 ezer Ft/db). 
A török felvásárlók teljesen eltűntek, ugyanakkor a régi 
kapcsolatok egy része újraéledt, így ma elsősorban olasz, 
osztrák, szlovén, horvát és görög vevők vásárolnak ma-

gyar marhát, továbbá új felvásárlók 
is felbukkantak, elsősorban arab és 
keleti országokból. Az új piacokkal 
azonban az a gond, hogy rendkívül 
kiszámíthatatlanok.

Az idehaza előállított vágómarha 
több mint kilencven (!) százaléka 
exportra kerül. A magyar feldol-
gozók továbbra is elsősorban selejt 
teheneket keresnek és vágnak. Az 
AKI adatai szerint idén január-jú-
nius között a hazai vágóhídra ke-
rült szarvasmarhák kétharmadát 
(mintegy 45 ezer darabot) a tehenek, 
ötödét a bikák, tizedét az üszők, 5 
százalékát a borjak adták. A hazai 
éves marhahúsfogyasztás 4,5 kg/fő 

körül alakul már jó ideje. A GfK adatai szerint évente 
átlagosan 3 alkalommal kerül marhahús a magyarok 
bevásárlókosarába, alkalmanként 1,6 kg. A legkedveltebb 
élelmiszerek rangsorában a marhahús a 35. helyet foglalja 
el, és a magyarok 59 százaléka kedveli ezt a húsfélét. 

Kedvező kilátások
A magyar húsmarha ágazatnak jó a jövőképe annak elle-
nére, hogy az idei évben egyszerre több kedvezőtlen piaci 
hatás is nehezíti az értékesítést. A minőségi hízómarhák 
és marhahús iránt az EU-ban hosszú távon lesz kereslet, az 
arab és keleti piacok, ha kockázatosak is, de óriási potenci-
ált jelentenek. Ne feledjük, hogy a támogatásokat tekintve 
is kedvező helyzetben vannak a honi húsmarhatartók, 
hiszen évek óta a jövedelmező termelést segítő közvet-
len támogatásokban részesülnek (idén pl. egy tehénre 
összesen mintegy 90 ezer forintot fi zetett az MVH), 
amelyeket a 2014-2020-as időszakban is közvetlenül és 
termeléshez kötve lehet majd kifi zetni a gazdáknak. Az is 
látszik, hogy a jövőben a keresztezett, gyenge izmoltságú, 
tarka-barka kommersz húsmarha állományok helyett az 
egyöntetű kinézetű, kerek húsformákkal rendelkező, 
fajtatiszta vagy azt az állapotot minél jobban megközelítő 
húsmarhák lesznek versenyképesek. 

Wagenhoffer Zsombor
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Tojáshéjon lépkednek
Az európai tojástúltermelés okozta importpiaci nyomás, illetve a vár-
hatóan elmaradó áfa-csökkentés negatív hatásai sodorhatják nehéz 
helyzetbe az alacsonyabb takarmányárakkal egyébként lélegzethez 
jutott baromfiágazatot.

Rossz hírt kaptak az Európai Unióból a magyar tojástermelők, amikor az ok-
tóberben kiderült, hogy idén 6,42 millió tonnára, vagyis a tavalyihoz képest 
2,6 százalékkal növekszik az Unió étkezési tojástermelése. Jövőre ugyan 0,5 

százalékos csökkenés várható, de a hazai tojástermelők egyelőre csak azt tapasztalják, 
hogy ágazatuk az elmúlt tíz év legválságosabb időszakát éli át. A Baromfi  Termék 
Tanács (BTT) helyzetelemzése szerint az európai túltelepítés illetve túltermelés követ-
keztében dömpingáron érkezik az import, ami teljesen tönkreteszi a magyar termelést. 
A kritikus időszak húsvét után vált igazán válságossá, amikor jelentősen csökkent a 
már egyébként is alacsony ár, ráadásul felhalmozódtak a raktárkészletek is. 

Erre a helyzetre a magyar baromfi tartók termelésük radikális visszafogásával 
reagáltak: a BTT adatai szerint idén augusztus végéig a tavalyinál 27 százalékkal 
kevesebb naposcsibét helyeztek ki. Közel egyharmadával csökkent a keltetés is az 
egy évvel korábbi időszakhoz képest, miközben a naposcsibe-export jóval kevés-
bé maradt alatta a tavalyinak. Hiába fogták vissza a termelést a hazai szereplők, 
ugyanakkor a gyorsan növekvő import alaposan lenyomta az árakat. Az év első 
nyolc hónapjában a tojás termelői ára darabonként 16,68 forint volt, ami közel 
6 forinttal alacsonyabb a tavalyi év hasonló időszakában mért értéknek. Extrém 
alacsony volt a júniusi ár, amikor 15 forint alá süllyedt a tojás ellenértéke. 

A fogyasztók ugyanakkor csak keveset profi tálhattak a termelői árcsökkenésből, mi-
vel a piacokon idén 37,1 forint volt a tojás átlagára, ami csak alig 2 forinttal alacsonyabb 
az egy évvel korábbinál, míg az üzletlánci ár 3,5 forinttal volt kevesebb, mint egy éve, 

és így 42,0 forint/tojás. A BTT szakértői elgondolkod-
tatónak tartják, hogy 2010-ben az átlagos piaci ár 30,47 
forint, míg az áruházlánci 35,23 forint volt. Jellemző adat, 
hogy – mivel szakértők az egy főre eső tojásfogyasztást 
200 darabra teszik – az uniós csatlakozás óta fejenként 
90 darab tojással kevesebbet eszünk. Az alacsony ár és a 
visszaeső fogyasztás miatt sok baromfi tartó előrehozta 
a tojóállomány kivágását, ami miatt szintén csökkent a 
termelés.

Az idei évről egyértelműen kijelenthető, hogy a 
tojástermelés veszteséges. Az ágazati adatok szerint a 
tojás önköltsége darabonként 20 forint körüli, így az 
említett termelői árak mellett ágazati szinten csak a 
veszteségeiket növelték a termelők. 

Eközben az uniós dömping egy része papírok és áfa 
nélkül jön az országba. Ráadásul – kihasználva azt, hogy 
a fogyasztók egyre inkább keresik a magyar termékeket 
– egyes forgalmazók a külföldön megtermelt tojásokat 
magyar jelzéssel, magyar regisztrációs számmal látják el. 
Sőt, nem csak az uniós tojásbehozatal a gond, hanem az 
EU-n kívüli tojások bejövetele az egységes piacra, ugyanis 
az onnan származó importnál a szigorú uniós állatjóléti 
előírások nem érvényesülnek, így a jóval olcsóbban előál-
lított termék könnyedén bejut az EU-ba, versenyhátrányt 
okozva az uniós – így a magyar – termelőknek. 

A BTT fokozottabb ellenőrzéshez kapcsolódóan 
a szankciók szigorítását, például az üzembezárást ja-
vasolja. A terméktanács szerint ugyanis csak kemény 
fellépéssel lehetne kiszűrni a feketén érkező tojások 
importját. A BTT elképzelései egyelőre javaslatok ma-
radtak, büntetések még nem szigorodtak.

A tojástermelők most a már bevezetett Koronás 
Tojás Védjegytől várják a helyzet javulását. A Magyar 
Tojóhibrid-tenyésztők és Tojástermelők Szövetsége 
adatai szerint a termelők 53 százaléka csatlakozott a 
védjegyhez. Ők vállalják, hogy naposcsibe kortól el-
lenőrzött állománnyal termelnek, állati fehérje nélküli 
magyar takarmánnyal etetik a baromfi t, betartják a 
szigorú higiéniai előírásokat, és vállalják, hogy füg-
getlen szervezet ellenőrizze őket. 

A védjegy sikere érdekében a szabályok szigorú be-
tartásán kívül egy intenzív marketingre is szükség van, 
hogy – a kereskedők meggyőzésén túl – a vásárlókat is 
rávegyék arra, hogy csak a szigorúan ellenőrzött hazai 
terméket vegyék le a polcokról. 

   Pilisi Csaba

Áfakulcs-kérdés

„Sajnos az áfacsökkentés lekerült a kormány étlapjáról, ami fájdalmasan fogja 
érinteni a hazai baromfiágazatot. A legálisan mûködõ vállalkozások hatal-
mas versenyhátrányt szenvednek a szürke-és feketezónában mûködõekkel 
szemben, ennek következtében pedig cégek tönkremenetelével, és üzem-
bezárásokkal kell számolni a közeljövõben – jelentette ki a NAKlap-nak 
Bárány László, a Master Good cégcsoport tulajdonosa, a BTT elnökségi tagja. 
A számla nélkül kereskedõk a csirkeágazat 25 százalékát viszik el, ennek a 
kifehérítése 5-6 ezer plusz munkahelyet jelenthetne az ágazatban – állítja 
Bárány.  Egy áfacsökkentésnek már rövidtávon pozitív hatása lenne, és attól 
sem kellene tartani, hogy a boltok lenyelnék a csökkentett áfát, ugyanis a 
kiskereskedelemben is óriási a verseny – tette hozzá.

Pedig most egy nagy esélyt kapott a baromfiágazat, hogy az egy évvel 
ezelõttihez képest tonnánként körülbelül 20 ezer forinttal csökkent a búza 
illetve a kukorica ára, ami lejjebb vitte a takarmányárakat is. Ezért Bárány 
úgy véli: ha most ezeken az alacsony takarmányárakon nem sikerül stabi-
lizálni a baromfiágazatot – amihez az áfacsökkentés egy újabb nagy lökést 
adhatott volna –, akkor jövõre az esetleg ismét egekbe szökõ gabonaárak 
mellett erre végképp elszáll az esély.    

Tojásmérleg
év Termelés Behozatal Kivitel Fogyasztás

millió db db/fõ
2002 3454 71 93 301
2004 3327 128 124 292
2006 3020 290 78 273
2008 2937 274 132 261
2009 2826 327 176 247
2010 2801 222 202 235
2011 2458 232 181,6 217

Forrás: KSH
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Tavaly ilyenkor egy tonna búza és kukorica ára a 60 ezer forintot súrolta. Em-
lékezhetünk, az évszázad egyik legnagyobb aszályát éltük meg, sem a búza, 
sem a kukorica nem adott annyit, mint megszoktuk. De nemcsak itthon, 

hanem világszerte bajok voltak a terméssel, így aztán a nagy gabonatőzsdéken 
rekordok dőltek meg, s igazából ez hatott a magyar árakra is. Az idén tavaszra 
már 65-70 ezer forintba került egy tonna búza, kukorica, de ha magántermelőtől, 
takarmányboltostól csak néhány kilót, tíz kilót vett az ember, ott már 100 ezer 
körüli árakat kellett megfi zetni. 2013. október végén, mikor e sorok íródnak e 
kisboltokban nem sokat változott a helyzet, nem 40-50 forint egy kiló abrak, hanem 
akár 80-90 forintba is kerül. 

Csúcs a Földön
Pedig nagyot változott a világ: a chicagói, a francia és a budapesti tőzsde is mu-
tatja, soha ennyi búza, kukorica nem termett a Földön. Hála Istennek itthon is 
az a helyzet, hogy bőven a szükségleteink feletti mennyiséget arattak gazdáink. 
Kalászos gabonából összesen majdnem 7 millió tonna termett, s úgy néz ki, hogy 
az agrártárcának lesz igaza a kukoricahozamokat illetően. Egy hónapja még nagy 
volt a vita: a termesztők érdekképviseletei szerint 5,5-6 millió tonna tengeri te-
remhetett az ismét lesújtó nyári aszály miatt, míg a hivatalos kormányzati becslés 
6,6-6,7 millió tonnára taksálta a termést. Nos, e cikk írásakor a tengeri betakarítás 
felénél tarthatnak a gazdák, s egy-egy megye adatai láttak napvilágot, melyek sorra 
a 6 tonnás hektáronkénti átlaghozamot említik. S ha ez országosan igaz lesz, akkor 
az 1,1 millió hektárnál nagyobb vetésterületről, valóban a VM által beharangozott 
6,6-6,7 milliós összes termés látszik megvalósulni.

De nézzük, mi is történt nyáron! S ez már hivatkozható adatsor, mert a Köz-
ponti Statisztikai Hivatal előzetes, de hivatalos adatai szerint 2013-ban az előző 
évivel közel azonos területen 25 százalékkal több, mintegy 7 millió tonna kalászos 
gabona termett. Búzából 2013-ban az egy évvel korábbinál 2 százalékkal nagyobb 
területről (1090 ezer hektár) 28 százalékkal több (5,1 millió tonna) termést taka-
rítottak be; a termésátlag 4720 kg/ha volt. Rozsot 35 ezer hektáron, a tavalyinál 2 
százalékkal kisebb területen termeltek. A 105 ezer tonnás termés 34 százalékkal, 
míg a termésátlag (3050 kg/ha) 36 százalékkal emelkedett a 2012. évihez képest.  
Az elhúzódó tél miatt a tavaszi vetések területe elmaradt a tervezettől. 

E száraz tények után nézzük, mi is várható ebben a szezonban! A kukoricával 
együtt 14 millió gabonát termesztett Magyarország, ebből 1,5 millió tonna búzát 
megeszünk, a többi megy az állattenyésztésbe és exportra. A többi kalászos dön-
tően takarmányként hasznosul. Szükség van itthon 4 millió tonna kukoricára 

Keserédes számvetés
Nem szerzõdtek le elõre a gazdák az idei gabonatermésre, így a  kuko-
ricára sem. Emiatt aztán szinte csak csordogál a tengeri értékesítése, a 
takarmányárak csak alakulgatnak, de még nem rendelkezünk országos, 
átfogó képpel. Pedig valami történni fog: a 20-40 százalékkal csök-
kent abrakárak biztosan hatnak majd a belõlük készült terményekre 
is. Hogy mennyire könnyíti meg ez az állattenyésztõk helyzetét, az a 
forint árfolyamától is függ. Gabonapiaci körképünkbõl kiderül, nem 
felhõtlen a szezon a növénytermesztõk számára, mert körülbelül 400 
milliárd az elmaradt bevételük a tavalyi árak alapján.

az állattenyésztésben, további 1,5 millió tonnát két 
bioetanol- és izocukorgyártónk vesz fel. Így exportra is 
marad. Összesen e szezonban 3-4 millió tonna gabonát 
tudunk a külpiacon értékesíteni.

Csoda történt
Ez azonban az elmélet! A gyakorlat ránk cáfolhat, 
ahogy tette azt 2013-ban is. Szó szerint eddig senki 
által nem értett, meg nem magyarázott módon az idén 
ugyanis kitartott a tavalyi minimális kukoricameny-
nyiség, sőt még exportra is futotta. Tavaly alig termett 
4,7 millió tonna tengeri, ebből 1,5 milliót vett át a két 
ipari feldolgozó, papír szerint kiment 1,8 millió ton-
na a külpiacokra, s csak alig 100-200 ezer tonna volt 
az import. Ez így együtt nagyjából 3,5 millió tonna. 
Maradt tehát a tavalyi termésből 1,2 millió tonna, 
s a félmilliós áthúzódó terméssel együtt is csak bő 
2 millió. Vagyis a tengerinek el kellett volna fogyni 
már az idén júniusban, de még a mai napon is kap-
ható a 2012. évi termésből. Senki nem tudja, miként 
lehetséges ez – szögezte le lapunknak Pótsa Zsófi a a 
Magyar Gabonaforgalmazók, Takarmánygyártók és 
Kereskedők (Gabonaszövetség) főtitkára. A szakember 
szerint nem tudjuk, honnan került elő 1,5-2 millió 
tonna tengeri, amennyiben nem feltételezzük, hogy 
nem ettek az állatok fél évig kukoricát. De ez badarság, 
így inkább azt a felvetésünket erősíti meg - határ menti, 
ellenőrizetlen import szinte kizárt, mert a környékbeli 
országokban sem termett kukorica, és drágább is volt, 
mint itthon –, miszerint a feketezés lehet a háttérben, 
s az a szokás, hogy a termelők nem vallanak az egész 
termésről, 10-20 százalékot eltitkolnak. Mert azt senki 

Ellenpont

A magyar gazdák figyelik az európai árakat. S 
nem találnak magyarázatot arra, hogy a magyar 
határtól 50 kilométerre, Burgenlandban az eu-
róból visszaszámolva miért adnak tonnánként 
8-10 ezer forinttal többet a búzáért, 6-8 ezerrel 
magasabb árat a kukoricáért. Kizárt, hogy a 
szomszédban jobb minôségû terményt adjanak a 
földek, mint nálunk. Az is igaz, hogy az osztrák 
termelôkkel szemben nyílt kártyákkal játszanak 
a kereskedôk. Nálunk még a lapok többsége 
takarva van a földek munkásai elôl.
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nem tudja ellenőrizni, hogy a földeken ténylegesen 
mennyi termett.

De mindegy is, miként történhetett meg a csoda, 
miszerint „valahonnan előkerült” 1,5-2 millió tonna 
tengerink az idén! 

Nézzük, mi vár a most záródó szezon extrém árai 
után a növénytermesztőkre? Mivel az utóbbi években 
nem kötnek meghatározó mennyiségű termeltetési, 
felvásárlási szerződést, mely árakat is tartalmazna, 
az a helyzet, hogy nem tudni, milyen ára is van a ku-
koricának. Persze a tőzsde irányadó, s az tonnánként 
38-40 ezer forintot mutat – a búza 43-45 ezer forint 
–, a nagy felvásárlás még nem indult meg. S aki teheti, 
nem is nagyon akarja eladni a terményt, abban bízik, 
hogy a tél végén jobb ára lesz. 

A környékbeli országok és a világ eredményeit is 
látva, ebben nem érdemes hinni, maximum néhány 
ezer forinttal javulhatnak az árak, s bizton nem érik el 
kukorica esetében az 50 ezer forintot. Ez azt is jelenti, 
hogy csak az átlagon felül teljesítők érnek el megfelelő 
profi tot, a gazdák fele jó ha nullszaldóval zárja az évét. 
Mert egy hektár becsületes művelése ma már 180-200 
ezer forintba kerül, vagyis minimum 5 tonna kukori-
cát és 4,5 tonna búzát kellett aratni ahhoz, hogy ne 
keletkezzék veszteség. Évek óta most fordul elő először, 
hogy a termesztők többségének csak a területalapú 
támogatás – hektáronként 69 ezer forint – jelenti az 
egyedüli hasznot. Ha a tavalyi árakkal számolunk, 
akkor az idei 14 millió tonnányi gabonatermés 1010 
milliárd forintot érne. Ha ehhez viszonyítunk, akkor 
az idei nyomottabb árak miatt nagyjából 400 milliárd 
forint kiesést kell elszenvednie a növénytermesztésnek. 
Ez több, mint az összes területalapú támogatás!

Bizakodó állattartók
Az áraknak viszont örülhetnek az állattartók. Legalábbis 
reménykedhetnek elfogadhatóbb takarmányárakban, 
mert a 70 ezer forintos kukoricából és búzából készült 
tápokkal csak nagyon kevesen tudtak jövedelmet is adó 
tojás-, hús- és tejtermelést folytatni. Ma még nem látni, 
hogy milyen árak alakulnak ki a takarmánykeverők-
ben, de az biztos, hogy az áraknak csökkenniük kell 
– ezt megint Pótsa Zsófi a szögezte le kérdésünkre. S 
ha megnézzük a Brüsszelnek hetente küldött magyar 
statisztikai adatokat, abból kiderül, hogy már meg 
is indult a keveréktakarmány árak mérséklődése. Az 
Agrárgazdasági Kutató Intézet adatai szerint ugyanis 
az idei szeptemberi tápárak – baromfi  és sertés – 5-15 
százalékkal voltak alacsonyabban, mint 2012 szeptem-
berében. 2013. augusztushoz képest szeptemberben 
1,7-4,4 százalék a csökkenés és ebben még nincs benne 
az utána aratni kezdett kukorica áresése. Más kérdés, 
hogy a gyenge forint miatt – bár októberben egy kicsit 
erősödött a pénzünk – a takarmányhoz szükséges import 
vitaminok, premixek, gyógyszerek, egyéb alkotóelemek 
az abrakárak esését mennyivel fogják vissza.

Oltvai György

A Darányi Ignác Vidékfejlesztési Program keretében az EMVA forrásaiból 
több mint 100 milliárd forint áll rendelkezésre 2007-13 között az erdészeti 
ágazat fejlesztésére. 

Az erdészeti támogatások meghatározó részét képezi továbbra is az erdőtelepítés, 
amelynek klímavédelmi hatásai kiemelkedő jelentőséggel bírnak. Emellett azon-
ban egyre nagyobb teret kap a meglévő erdők védelmére, fejlesztésére fordítható 
támogatások rendszere.  Hazánk 2009-től fokozatosan az összes lehetséges erdészeti 
támogatási jogcímet beépíti az uniós támogatási rendszerbe, mivel ezzel párhuza-
mosan a nemzeti támogatási lehetőségek jelentős szűkülésével kell számolni. 

Az újonnan bevezetett uniós erdészeti támogatási jogcímekre jellemző, hogy a 
korábbi vidékfejlesztési programban, a Nemzeti Vidékfejlesztési Tervben nem volt 
előzményük. Ebből fakadóan az érintett erdőgazdálkodóknak ezek esetében először 
meg kellett tanulniuk az újonnan kialakított támogatási feltételek szerinti kérelem-
benyújtást, valamint az uniós ellenőrzési rendszerhez való alkalmazkodást. 

Az erdőgazdálkodás, így az erdészeti támogatások is jelentős mértékben eltérnek 
a mezőgazdasági tevékenységektől, illetve az azokra kialakított, jellemzően 1 éves 
periódusokban gondolkodó támogatási rendszertől is. Ebből fakadóan az erdészeti 
támogatások bevezetésében nemcsak az erdőgazdálkodóknak, de a támogatást 
nyújtó kormányzati szerveknek is jelentős nehézségekkel kellett megküzdeniük. 
Gyakorlatilag minden egyes erdészeti jogcím esetében a kérelemkezelés, ellenőrzés 
teljesen új rendszerét kellett kidolgozni. 

Ehhez adódott még egy újabb nehézség az Európai Bizottság részéről, melyet a tá-
mogatási időszak közepén jelentettek be. Eszerint az erdészeti támogatások rendszerét 
újra kellett vizsgálni az állami támogatásokra vonatkozó uniós szabályok szerint, annak 
ellenére, hogy az Új Magyarország Vidékfejlesztési Program (ÚMVP) elfogadásakor 
egyszer már az erdészeti jogcímeket is elfogadta a Bizottság. Ennek oka egyszerűen 
az volt, hogy az erdőgazdálkodás nem képezi a Közös Agrár Politika részét, így ezen 
ágazat részére nyújtott támogatások elbírálása szigorúbb szabályok szerint vált szük-
ségessé. Az eljárás különlegessége az volt, hogy mindezt maga az Európai Bizottság is 
csak késve ismerte fel, és ennek következtében választás elé állította a tagországokat. 
Amennyiben a folyamatban lévő támogatási ügyeket a bizottsági vizsgálat lezárása 
előtt folytatni kívánta egy tagország, azok esetében csak jelentősen szűkebb támo-
gatási keretben adhatott volna támogatást. Ellenkező esetben a támogatási kérelmek 
elbírálását és a kifi zetéseket a bizottsági vizsgálat – az ú.n. notifi káció – lezárásig fel 
kellett függeszteni. Hazánk ez utóbbi lehetőséget választotta. 

Mindezen nehézségek együttes hatásaként az erdészeti támogatások esetében 
a mezőgazdasági intézkedésekhez képest jelentősen lelassult a kérelem bírálat és 
támogatás kifi zetés. Ennek köszönhetően jelenleg egyes erdészeti támogatási jog-
címeken még jelentős források állnak rendelkezésre. 

Figyelembe kell azonban azt is venni, hogy az erdészeti támogatások felhasználása 
tekintetében a többi tagország is hasonló nehézségekkel küzd, és európai összehason-
lításban hazánk élen jár az erdészeti támogatások lekötésében, felhasználásában. 

Lapos Tamás

A vidékfejlesztés 
erdészeti támogatásai – 
jelen és jövõ
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Üzleti alapon
 A kamara és az OTP együttmûködési megállapodása, melyet Gyõrffy 
Balázs kamarai elnök és Csányi Sándor elnök-vezérigazgató augusztus 
6-án írt alá, már elsõ olvasatra sem a protokolláris fajtából való. A tizenhat 
bekezdésbõl álló anyag nem valami laza, szóvirágos vágy- és ötlethalmaz, 
hanem szokatlan õszinteséggel veszi sorra a hazai agrárvállalkozások 
gyenge pontjait. Így akár egyfajta kordokumentumként is olvasható: mi 
a helyzet és min kell változtatni a 2010-es évek közepén. 

Csonka Tibor ügyvezető igazgatónál kevesen tudják jobban, hogy mekkorát 
segíthet az eff éle közös munka. A fi atal szakember ugyanis, amellett, hogy 
az OTP Bank Mikro-és Kisvállalati Igazgatóságát irányítja, a Budapesti 

Kereskedelmi és Iparkamara alelnöke is, ezért az érdekképviseleti oldal érdekeit 
és értékeit is jól ismeri
▐ A stratégiai együttműködés egyik pontjában az szerepel, hogy a felek együttmű-
ködnek az agrárgazdasági szereplők szakmai és pénzügyi ismereteinek elmélyítése 
érdekében. Nagy itt a baj?
▐ Inkább azt mondom, hogy van mit fejleszteni. A cipész cipőt tud jól készíteni, az agrár-
vállalkozó is ma elsősorban abban jó, hogy a növénytermesztésben és állattenyésztésben 
felhalmozott tudását kamatoztatja. A legtöbben őstermelők vagy mikrovállalkozásuk 
van, ezért kötelező bankszámlát nyitniuk, de arról zömmel csak az adót és a kötelező 
befi zetéseket utalgatják. Nem azon forgatják a pénzüket, és a megtakarításaik után sem 
kapnak kamatot.  Főleg a ” kicsik” nem ismerik a lehetőségeiket. 
▐ Mit lehet itt tenni? Pénzügyi tanfolyamokat indítani a gazdáknak?
▐ Akár ezt is meg lehet fontolni, mint ahogy az OTP-nél például a Fáy András 
program keretében a fi atalokkal is ezt tesszük. Amikor én gyerek voltam, taka-
rékkönyvbe gyűjtöttük a bélyegünket, azért mert a mi szüleinknek is takarékbe-
tétkönyve volt. Ezzel tanultunk. Ma mást kell „ellesni”: létezik bankszámla, amit 
elektronikusan is el lehet érni, és van bankkártya.  A gyerekeknek ezt ingyen adjuk, 
hogy lássák, nem kell bankfi ókba járni, ne látra szólóan tartsák a pénzüket, hanem 
kössék le, tudják meg, hogy melyik az a számlacsomag és az a bankolási szokás, 
amelyik rájuk a legjobban illik. Az oktatás legfontosabb eleme, és ez jó szolgálatot 
tenne az agrárvállalkozásoknak is, hogy próbáljunk meg pénzt spórolni. Például 
nem biztos, hogy az elsőre vonzó 0 forintos számlacsomag a legjobb.
▐ A pénzügyi kultúra nem fog az egyik napról a másikra megváltozni, ugyanakkor 
a megállapodásban olvasható, hogy az OTP vállalja, hogy a formálódó családi kis- és 
középbirtokok számára speciális, az ügyfélkör igényeit kiszolgáló pénzügyi konstruk-
ciókat hoz létre.  Ezzel tudomásul veszik, hogy az agrárvállalkozó számára másképp 
kell a feltételeket meghatározni?
▐ Ez háromszereplős piac. A bankoknak van forrása, a vállalkozók szeretnének 
pénzt kapni, az állam meg segít. Most például azzal, hogy a kamattámogatás duplá-
ját adja az Agrár Széchenyi Kártyával rendelkező gazdáknak, ami egy folyószámla 
típusú hitel. Mi voltunk az elsők, akik ezt a terméket bevezették, mi adtuk ki az 
első darabot és már a piac 42 százaléka a miénk. Az OTP az első évben jelentős 
részét elengedi a számlavezetés díjának. Így épülnek egymásra a programok.
▐ A gazdák viszont arra gondolnak, hogy új hiteltermékekre is szükség van. Különösen 
annak fényében, hogy az OTP középtávon 40 %-ra, a mainak több mint duplájára 
szeretné feltornászni a részesedését az agrárhitelpiacon. 
▐ Létezik birtokfejlesztési hitelünk, amely esetében termőföldvásárlásra is van le-

hetősége az ügyfeleknek, ezekhez ugyanúgy támogatás 
jár. Emellett természesetesen mind a forgóeszközök, 
mind a befektetések fi nanszírozására szolgáló sokfajta 
konstrukció elérhetősége. Ami a jövőbeni termékfej-
lesztést illeti, minden azon múlik, hogy mit tartalmaz 
majd az új birtokgazdálkodási törvény, azaz mennyire 
lesz a termőföld szabadon értékesíthető. Eddig a föld, 
mint termelőeszköz jó likviditásúnak minősült, jel-
zálogként szívesen elfogadták a bankok.   Abban az 
esetben, ha tudjuk, hogy ez a törvény miről fog szólni, 
igen, elkezdünk majd dolgozni ezen. De, mint ahogy 
korábban is szó volt róla, most az a cél, hogy meglévő 
termékeinket ismerje meg jobban az agrárvállalkozó.
▐ Talán ehhez is nyújthat segítséget a kamara által felállí-
tandó szolgáltató informatikai rendszer is. Ennek közösen 
deklarált feladata, legalábbis a stratégiai megállapodás 
szerint, hogy a fejlesztési célú beruházási „projektek magas 
szintű szakmai és pénzügyi előkészítését” segítse. Korábban 
Csányi Sándor elnök-vezérigazgató azt mondta, hogy az 
agrárium szerkezeti kiegyensúlyozottságára kell törekedni, 
a feldolgozóipar és a ráépülő szolgáltatások fejlesztése a jó 
irány.  Ez a törekvés érhető itt tetten?
▐  Hogy egy feldolgozott termék sokkal jobban el-
adható, több jövedelmet termel, ma már nem kérdés. 
Ahhoz, hogy a magyar agrárium versenyképes legyen a 
határainkon belül és túl, a teljes termékláncot fejleszteni 
kell. A föld van a lánc elején, és egy gazdálkodó, aki a 
növénytermesztésből él, a végén pedig szeretnénk sza-
lámit eladni a piacon. Az egyik nem lehet középtávon 
sem jövedelmező a másik nélkül. De ha ez az érv nem 
lenne elég: jövőre az uniós agrártámogatási rendszer 
megváltozik. Az a magyarok érdeke, és az Unió is ebben 
az irányban halad, hogy a pályázatok és támogatások 
nagyobb része a magas hozzáadott terméket előállítók-
hoz kerüljön. Az OTP Bank is ennek mentén szeretné 
a pályázatokat fi nanszírozni, ha szükséges, a saját erőt 
biztosítani. Azt gondoljuk, hogy az élelmiszeripar szerves 
része a mezőgazdaságnak, persze ha a kolbász- és szalá-
migyár nem kap elég sertést, ez ugyanígy gond lehet.
Az OTP Bank és a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara kö-
zött köttetett megállapodásnak már van is a szó szoros ér-
telmében kézzel fogható eredménye, a kamarai tagkártya. 
A bank nemcsak a plasztik lapocskák előállítását vállalta, 
hanem azt is, hogy a kártya birtokosainak gyorsított eljá-
rásban nyújt forgóeszköz – illetve fejlesztési hiteleket.  

Kádasi Bali Csaba 
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Földet a gazdáknak! – 
Az NFA és a program
Beszélgetés Sebestyén Róberttel, 
az NFA elnökével       

▐ Milyen céllal jött létre a Nemzeti Földalapkezelő Szervezet 
(NFA) 2010-ben?
▐  2010. szeptemberét megelőzően látható volt, hogy a vagyon-
hasznosítás nem a földbirtok-politikai irányelveknek megfelelően 
folyt. Ezért hozták létre az „új” Nemzeti Földalapkezelő Szerve-
zetet (NFA).
▐ Ezeknek a céloknak mennyiben sikerült eddig megfelelni?
▐  Eddig 140 000 hektár haszonbérletét hirdettük meg, és az ered-
mények alátámasztják, hogy a célok teljesülnek. Ezen intézkedés 
illeszkedik azon kormányzati döntések közé, amelyek visszaadják a 
vidéki élet becsületét. A pályázati feltételrendszer mentes minden 
diszkriminatív feltételtől, ami miatt 2010. előtt a magánszemélyek 
nem indulhattak a pályázatokon és szinte kizárólag gazdasági 
társaságok juthattak haszonbérlethez az állami termőföldeken. Az 
NFA által meghirdetett haszonbérletek átlagosan 24 hektárosak. 
A nyerteseknek kötelező az állattenyésztés. 
▐ Ön szerint miért bukkannak fel -az egyre nagyobb sajtóvisszhangot kapó- ún. 
gyanús pályázatok? Kijátszható a rendszer?
▐  A haszonbérleti pályázatok a Kormányprogramban deklarált kis-és közepes gaz-
daságokat részesítik előnyben. Ez sérti a korábbi időszakban földhöz jutott, nagybir-
tokban érdekelt gazdasági társaságok érdekeit. A pályázati rendszer nem kijátszható, 
szigorúan egységes a feltételrendszer valamennyi pályázóra nézve. Minden esetet az 
arra jogosultak megvizsgáltak, szabálytalanságot nem állapítottak meg.
▐ Az NFA nyomon követi a nyertesek tevékenységét, hogy az esetleges visszaéléseket 
megakadályozza?
▐  Az első gazdasági év után valamennyi haszonbérlőt okmányszerűen és hely-
színi szemle keretében szigorúan ellenőrzünk. Az eddig lefolytatott nagyszámú 
ellenőrzési vizsgálatok eredménye biztató. 
▐ A tervek szerint az év végéig 250 ezer hektár állami földet adnak bérbe a Földet 
a Gazdáknak Program keretében. Ön, mint az NFA elnöke, mennyire tartja ezt a 
programot sikeresnek?
▐  Én is őstermelő vagyok. Azaz földműves, vidéki ember. Értem a gazdák gond-
jait. A termőföld óriási érték, amelynek megtartása alapvető nemzeti érdek. Az 
NFA által kiírt pályázatok lezárása ez év végére várható, ekkor lehet a program 
sikerességét megítélni. Az eddig lezárt haszonbérleti pályázatok előbb ismertetett 
eredményeiből kiindulva a siker minden esélye adott. Soha ilyen léptékű program 
nem volt Magyarország történetében, soha ilyen támogatást nem kapott még a 
magyar agrártársadalom.
▐ A Kishantosi Vidékfejlesztési Központ ügye nagy port kavart az elmúlt időszakban. 
Miért veszítette el az ökogazdaság az állami földpályázatot? Miért döntött úgy az 
NFA, hogy feldarabolják a gazdaságot? 
▐  A Kishantosi Kft . és a Magyar Állam közötti határozott időtartamú haszon-
bérleti szerződés 2013. október 31. napján lejárt. Ez előtt, 2012. október hónapban 

tette közzé az NFA, a 450 ha terület haszonbérletének 
nyilvános pályázati felhívását. A pályázat meghirdetése 
és lebonyolítása a hatályos, egységes pályázati feltétel-
rendszernek megfelelően történt. A birtoktesteket a 
Kft . által vállalt 2014. gazdasági év végéig tartó AKG 
kötelezettség terheli. Ezt a pályázatok az előírásoknak 
megfelelően tartalmazták. A Kishantosi Kft . 2010. 
szeptemberéig közel 30 millió forint haszonbérleti 
tartozást halmozott fel, amit nem volt hajlandó meg-
fi zetni. Ezzel a Kft . súlyos szerződésszegést követett 
el. Ezért az MNV Zrt. pert indított a Kft . ellen. A 
Bíróság jogerős ítéletben kötelezte a Kft .-t a pénz ki-
fi zetésére. A Kft . a díjat nem tudta megfi zetni, így az 
MNV megkezdte a felszámolásához vezető végrehaj-

tást. A tulajdonosi joggyakorlást az 
NFA 2010. szeptember 1. napján 
átvette az MNV Zrt.-től. A Kft . 
felszámolását megelőzendő az NFA 
megszüntette a végrehajtási eljárást 
és a követelés megfi zetésére rész-
letfi zetési megállapodást kötött az 
adós Kft .-vel. A részletfi zetés 2014. 
január hónapban jár le. A részletfi -
zetés teljesíthetőségének érdekében 
az NFA nem mondta fel a 2013. ok-
tóber 31.-én lejáró haszonbérletet. 
Ezeket a körülményeket a Kft . pá-
lyázatában foglalt gazdálkodási terv 
értékelésekor az értékelő bizottság 
teljesen jogosan fi gyelembe vette. A 
pályázat elbírálása szabályszerűen 

megtörtént, és 2013. július hónapban az eredményt 
közzétették. Az egységesen alkalmazott feltételrendszer 
a családi gazdaságok megerősítését és az állattenyésztés 
földigényének biztosítását nevesíti elsődleges célként. 
Ugyanakkor kezeli a környezetbarát, a fenntartható 
gazdálkodást szolgáló termelő tevékenység vállalását 
is. Ilyenek az AKG, Natura 2000 kötelezettségek, az 
ökogazdálkodás is. A haszonbérleti szerződésben a 
nyertes pályázók kötelezték magukat a Kishantosi 
Kft . 2014. gazdasági évben még fennálló AKG (ag-
rár-környezetgazdálkodási) kötelezettség átvállalásra 
a biogazdálkodás folytatásával. Összesen 10 birtok-
testet írtak ki. Ebből az NFA 20 ha-t a pályáztatásból 
visszavont azzal a céllal, hogy azt a pályáztatás után a 
földhiányos Seregélyesi Mezőgazdasági Szakiskolának 
adja vagyonkezelésbe, kimondottan a biogazdálkodás 
folytatása és annak oktatása céljából. Sajnálatos módon 
a Kft . a haszonbérletének lejárata miatt bel- és külföldi 
kapcsolatai felhasználásával igyekszik fokozódó nyo-
mást gyakorolni a Vidékfejlesztési Minisztériumra és az 
NFA-ra ahelyett, hogy - az üzleti gyakorlatban ilyenkor 
megszokott módon - a további működéséhez szükséges 
feltételek kialakításán dolgozna, különös tekintettel 
arra, hogy a haszonbérleti pályázat eredménye 2013. 
nyarán már ismert volt számára.

Harangi Fülöp
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Gyakornoki programok 
a kamarában
Az egyetemekkel kötött stratégiai megállapodásokkal erõsítené 
szakmai hátterét a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara. Az elsõ ilyen 
együttmûködési szerzõdést a Szent István Egyetem Mezõgazdaság- és 
Környezettudományi Karával kötötte a szervezet.

Várhatóan mindegyik hazai agráregyetemmel stratégiai szövetséget fog 
kötni a kamara – közölte megkeresésünkre Papp Gergely. A Nemzeti 
Agrárgazdasági Kamara szakmai főigazgató-helyettese arról számolt 

be, hogy a szakmai szervezet és a felsőoktatási intézmények között számtalan 
kapcsolódási pont található.  Példaként említette, hogy a tervek szerint közös 
gyakornoki programok működtetését lehetne elindítani, amivel az egyetemisták 
lehetőséget kapnának arra, hogy elsajátítsák a NAK-ban felgyülemlett szakmai 
tapasztalatokat. Lehetőség nyílhat közös előadássorozatok megtartására az 
olyan fontos témákban, mint az uniós közös agrárpolitika alakulása. Vagyis – 
fejtette ki – gyakorlatilag számtalan formája lehetséges az együttműködésnek, 
ám nyilvánvaló, hogy minden egyetemmel más és más területeken lesz érdemes 
szorosabbra fűzni a kapcsolatot. Hozzátette: az újjászületett, a teljes élelmiszer-
ipari vertikumot felölelő kamarának új feladatai is vannak, amelyhez szakmai 
műhelyekre is szükség van, ezeket biztosíthatnák az egyetemek. Másrészt – foly-
tatta - az együttműködésben a visszacsatolások is nagy szerepet kapnak, vagyis a 
szakmai testületek a stratégiai megállapodásoknak köszönhetően könnyebben 
jelezhetnék észrevételeiket a kamara működésével kapcsolatban, s rövidebb úton 
juttathatnák el javaslataikat a szervezetnek.

Az első ilyen együttműködési megállapodást a Szent István Egyetem (SZIE) 
Mezőgazdaság- és Környezettudományi Karával kötötte a Magyar Agrárgazdasági 
Kamara még az idei év elején. A dokumentumban többek között rögzítik, hogy a 
két intézmény összehangolja az oktatási, kutatási, szaktanácsadási és vidékfejlesztési 
tevékenységeket.  

Gyuricza Csaba, a kar dékánja többek között arra hívta fel a fi gyelmet, hogy az új 
típusú agrárkamarával kötött megállapodás révén egy ernyő alá kerülnek a korábbi 
együttműködések. Felhívta a fi gyelmet arra, hogy ez lépés beleillik az egyetem azon 
lépéssorozatába, amelynek során az intézmény szövetségeket köt a legfontosabb 
ágazati intézményekkel. Példaként említette, hogy a SZIE eddig többek között 
ilyen jellegű szerződést kötött a Vidékfejlesztési Minisztériummal, a Fiatal Gazdák 
Magyarországi Szövetségével és a Gabonatermesztők Országos Szövetségével is. 
Örömét fejezte ki, hogy az új kamara a teljes élelmiszeripari termékpályát átöleli, 
s hogy igyekszik szakmai alapokra helyezni működését.

Mindehhez felsőoktatási intézményünk a szakmai hátteret tudta felajánlani, – 
valamint lehetőséget a közös szakmai programokban és pályázatokban való részvétel-
re – mondta Gyuricza Csaba. Rámutatott: az egyetemen nagy hangsúlyt fektetnek 
a gyakorlat-orientált képzésekre, s ezért az oktatásba a munkaerő-piaci szereplőket 
is bevonják. Mint minden megállapodás, ez is a kölcsönös előnyök megszerzésére 
fókuszált. Az egyetem a hazai és nemzetközi szinten elismert kutatói bázisát tudta 
felajánlani, s cserében reményei szerint gyakorlat orientált, szakmai bázishoz jut-
nak. A diákok szakmai tapasztalatot szerezhetnek a gyakornoki programokban, a 

NAK szakértői – akik rendelkeznek ehhez szükséges 
végzettséggel – pedig vendégelőadóként adhatják át 
megszerzett tapasztalataikat a tanulóknak. Sok más 
területen is elképzelhető még az együttes fellépés, így 
például vannak nemzetközi kutatás-fejlesztési pályá-
zatok, amelyeken a két szervezet közösen vehet részt. 
Az együttműködési megállapodás kiterjed még a hazai 
mezőgazdaságot, vidékfejlesztést szolgáló pályázatok-
ban való közös részvételre, az országos és helyi szakmai 
programok kidolgozására, illetve a nemzetközi kap-
csolatok ápolására, bővítésére. Emellett – mondta az 
egyetem dékánja – a vidékfejlesztési tárcával meglévő 
együttműködéshez hasonló közös munkára törek-
szenek a stratégiai tervek és jogszabályok kidolgozása 
során.  

Dénes Zoltán

Ésszerûbb agrárkutató 
hálózatot
A közelmúltban jelentette be a Vidékfejlesz-
tési Minisztérium, hogy a kormány döntött az 
integrált agrárkutató-hálózat kialakításáról. A 
kutatóintézeteket a szakminisztérium irányítása 
alá rendelik, így az agrárkutatás széttagoltsága 
csökken, valamint hatékonyabb, eredményesebb 
és a jelenleginél lényegesen magasabb színvo-
nalú rendszer jön létre. A tárca szerint a rendel-
kezésre álló források lehetõvé teszik, hogy az 
elmúlt években a Magyar Nemzeti Vagyonkezelõ 
Zrt. tulajdonában mûködõ gyümölcs-, zöldség-, 
fûszerpaprika-, gabona-, tejipari vagy éppen 
húsipari kutatóintézetek munkája ismét szak-
mailag megfelelõ környezetben szervezõdjön 
újjá. Az idei költségvetésben egyébként a tárca 
fennhatósága alá tartozó kutatóintézetek 1,48 
milliárd forintos támogatásra és 950 millió forint 
saját bevételre számíthatnak. Külön költségvetési 
fejezetként szerepel még a tárca kiadásai között 
az Agrárgazdasági Kutatóintézet, amely idén 
az eredeti tervek szerint 636,8 millió forintos 
támogatásban részesülhet, saját bevételként 
pedig csaknem százmillió forintot terveztek be. 
Megindult a szõlészeti-borászati kutatóintézeti 
hálózat megújítása is. A VM reményei szerint 
a 2014. január elsején létrejövõ, nemzetközi 
összehasonlításban is jelentõs méretû, komplex 
intézmény jelentõs elõrelépés lesz az ágazat 
számára 
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Az internet 
az agráriumban
A folyamatos fejlõdésben lévõ informatika nem csak mindennapja-
inkat, de pár éve a mezõgazdaságot is alaposan megváltozotta, épp 
ezért ideje másképp gondolni rá. A mai gazda telefonjával lefotózza 
terményét, állatát, gépét és máris feltölti az internetre. Amire kíváncsi, 
arra a szántóföldrõl is nyomban rákeres, vagy megkérdezi a többieket 
egy agrárfórumon.  A technológia modernizálódásával az elektronikus 
információáramlás is felerõsödött, a gazdák is egyre tudatosabban ter-
veznek, döntenek. Sok hasznos információt tudhatunk meg az agrárium 
internetes szokásairól, ha megnézzük az Agrostratéga és a Kleffmann 
ide vonatkozó kutatásait.

Honnan tájékozódunk döntően?
Ma már az agráriumban is valamennyi korosztály használja az internetet, a legtöbb 
hazai gazdaság szinte nem is működne nélküle. A felsőfokú végzettségű agrárszak-
emberek 92%-a használja szakmai céllal az internetet – a Kleff mann idei felmérése 
szerint. Az Agrostratéga felmérése alapján az internethasználó gazdák 96%-a már 
legalább heti rendszerességgel fogad vagy küld e-mailt.

A világhálón egyrészt a hatósági weboldalakat ismerik, másrészt a mezőgazdasági  
portálokat fi gyelik. Ezek közül az Agroinform.hu az egyetlen, melynek spontán 
ismertsége a hatósági oldalak látogatottságát is megelőzi, hiszen naponta 22 ezren 
is felkeresik, hogy a friss hírek mellett szakcikkek, technológiai újdonságok, nagy-
bani árak, aktuális állásajánlatok, hirdetések közt böngésszenek, és a fórum- és 
közösségi oldala is igen aktív. 

Az eszközhasználat 

Az internet használata a termelésben használt eszközök 
esetében is egyre nagyobb. Az automatikus gépbeál-
lítás, precíziós tápanyag-gazdálkodás, növényvédelmi 
előrejelző rendszerek ezen keresztül működnek, de 
automata kormányzással működő traktorok, műhold-
vezérelt betakarító gépek meghibásodása esetén sem 
érkezik  laptop nélkül a szervizes. 

A mindennapi ügyintézés
Pályázati módosulásokról, beadási- és fi zetési határ-
időkről a postai értesítések gyakran már csak utólag 
jeleznek, így a gyors e-mail hatékonyabb lehet. Hi-
vatalos beadványok küldésekor nem csak a hosszú 
sorbanállások kerülhetők el, a nyomonkövethetőség 
is pontosabb, gyakran a visszajelzés is azonnali, és a 
korrigálásokról, pótlásokról is gyorsabb az értesítés. 

Kommunikáció és kereskedelem
A tájékozottság érdekében hasznos minél több 
webhelyet fi gyelni, csatlakozni a legaktívabb online 
közösségekhez, hogy a felmerülő kérdésekre mielőbb 
hasznos válasz érkezzen. A még kevesebb felhasználói 
rutinnal rendelkezők se szégyelljenek kérdezni, hisz 
a gyakorlat egyszerűbb, mint gondolnák. Az online 
kapcsolattartás mellett egyre többen kereskednek is a 
weben, a bőséges választékban a konkrét adatok össze-
vetése segíti a legmegfelelőbb termék kiválasztását. A 
magyar gazdák vásárlásaiban azonban ma még gyakran 
az a döntő, amit már a szomszéd is kipróbált. 

Csomós Éva 

Források:
Országos AgrárMédia Kutatás – Agrostratéga, 2012
Internethasználat a magyar gazdák körében – 
Kleffmann, 2013
WebAudit.hu, Agroinform.hu látogatottság 
2013.10.16.

Állandó mezõgazdasági mûsorok 
a televíziókban

● M1
Magyar Gazda:  szombat-vasárnap:  5.55 
● Duna
Gazdakör: hétköznap: 5.25
Gazdakör magazin: szombat-vasárnap: 6.00
● HírTv
Soroló 1: csütörtök: 17.30, ismétlések: péntek: 10.30, 
szombat 8.30, vasárnap 7.30, hétfõ: 6.00
Soroló 2: vasárnap: 7.30, ismétlések: hétfõ: 6.30, 
kedd: 9.30, szerda: 10.30.
● Echo Tv
Gazdafórum: szombat: 7,30, ismétlés: vasárnap: 9.30.
● ATV
Új Mezõgazdasági Magazin: vasárnap: 6.25, Ismétlés: 
szombat: 6.25.
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Kolbászfesztivál 
Békéscsabán

Minden várakozást felülmúlva,  több mint százezren 
látogattak el az október 24-27. között rendezett Csa-
bai Kolbászfesztiválra. Az idei eseménynek különös 
színt adott, hogy néhány héttel korábban a csabai 
kolbász bekerült a Hungarikumok Gyűjteményébe, 
és ezzel méltó helyet kapott a békési város egyik leg-
nagyobb értéke.

A XVII. Csabai Kolbászfesztivál megnyitóján a 
NAK ünnepélyes keretek között szervezte meg a ka-
marai kártya békéscsabai bemutatását és átadását, a 
rendezvényen pedig külön standdal várta az érdeklő-
dőket.

Az eseményhez kapcsolódó élelmiszeripari kiál-
lításon és vásáron 150 hazai és határon túli kiállító 
mutatta be gasztronómiai termékeit. A kolbászgyú-
ró versenyen mintegy 500, köztük ázsiai, afrikai és 
ausztráliai csapat mérettette meg magát, a NAK 3 
csapattal vett részt a versengésben.

Konrád Szilárd

Idén mintegy 80 agrárrendezvényen vett részt a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara. 
A tapasztalatokat leszűrve jövőre még több programmal szeretnénk szolgálni a 
tagjainknak, ahol kézzel fogható eredményt és hasznot nyújtanánk a termelők 

és a vállalatok számára.
Ennek eléréséhez stratégiai megállapodásainkat is felhasználjuk és szélesít-

jük. Erősen dolgozunk azon, hogy még idén megrendezésre kerüljön a Nemzeti 
Agrármarketing Konferencia, ahol a meglévő társ szervezetek kampányait és törek-
véseit tervezzük összehangolni. Egy integrált, erősebb, a magyar élelmiszeripar és 
mezőgazdaság érdekeit szolgáló és jövőjét meghatározó együttműködés kiépítése a 
fő célunk. A megbeszélések alkalmával egy hatásosabb magyar élelmiszerkampányt 
alakítunk ki és szervezünk meg belföldön és külföldön is. Valamint az európai pi-
acvédelemnek a fontosságát hangsúlyozzuk és törekvéseinket felsőbb döntéshozói 
színtérre tudjuk már emelni azzal, hogy Kis Miklós NAK-alelnököt a COPA egyik 
alelnökének választották meg.

A tanácsadói és referensi hálózatunk szervezésében helyi/járási fórumok segít-
ségével kívánjuk tájékoztatni a gazdákat és a gazdálkodókat az aktuális lehetősé-
gekről. 
- Kamarai szolgáltatások bemutatása
- Kamarai kártya funkcióinak ismertetése és átadása
- Kérdések- válaszok
- Kötetlen beszélgetések az aktuális agrárhelyzetről
- Vidéki nők szerepe az agráriumban

Tervezzük, hogy nagyobb élelmiszeripari és agrárfórumon is részt veszünk. Az 
Országos Mezőgazdasági és Élelmiszeripari kiállítás mintájára, minden régiónak 
biztosítunk megjelenési lehetőséget, amivel a belső kapcsolatok építését (kereskedők, 
beszállítók, termelők) és a fogyasztók irányába történő kommunikációt támogat-
juk. E két rendezvénysorozat tavasszal és ősszel kerül megrendezésre körülbelül 15 
helyszínnel. Az idei OMÉK-on egyébként a NAK látványos standján 214 kiállító 
mutathatta be ingyen termékeit. Megismertetésükben a kamara élelmiszeripari 
referensei is segítettek. 

Jövőre hazai szinten 400 rendezvényen veszünk részt, valamint a határon túli 
kapcsolatokat építünk tovább. Arra törekszünk, hogy a tagdíjakat egyre kevésbé 
használjuk fel erre és inkább pályázati pénzekből szeretnénk fi nanszírozni a meg-
jelenés költségeit. 

A legfontosabb irány a kereskedelemfejlesztés, amit a rendezvényeken való érde-
kek összehangolása mellett a virtuális térbe is kiterjesztünk. Ezt egy üzleti portál 
és piactér kialakításával is támogatnánk.

Répási Norbert, Nyitrai Melinda

Rendezvényre FEL!

MÉDIAAJÁNLAT
 
A mi segítségünkkel elérhetik az egész magyar agrári-
umot és élelmiszeripari szereplõket, mint célcsopor-
tot! Ha a NAKlap-ban illetve rendezvényen szeretné 
megjelentetni hirdetését, akkor jelentkezzen Nyitrai 
Melindánál, E-mail: marketing@nak.hu, Telefonszám: 
06/30-588-5429
 

● 300.000 példány
● 1.000.000 olvasó
●  Névre szólóan 

postázva
● Szakmai tartalom
● Kéthavi megjelenés
● Hiteles forrás

Érkezik a kamarai kártya 
18. oldal

A gazdálkodóknak ne kelljen 
azon gondolkodniuk, hogy hova 
forduljanak tanácsadásért. 
7. oldal

NAKlap
2013. 
szeptember

A NEMZETI AGRÁRGAZDASÁGI KAMARA LAPJA

ÁLLATTENYÉSZTÉS | NÖVÉNYTERMESZTÉS | ÉLELMISZERIPAR | VIDÉKFEJLESZTÉS | KERTÉSZET | ERDÕ-, VAD- ÉS HALGAZDASÁG

Egy pillantás 
a múltunkba



Az elmúlt időszakban nagy visszhangot váltott ki az Európai Bizottság 
2013. május 24-én kibocsátott neonikotinoid típusú rovarölő szerekkel 
kapcsolatos 485/2013/EU végrehajtási rendelete, amelynek lényege, hogy 

jelentősen szabályozza és redukálja az imidakloprid, klotianidin és a tiametoxam 
hatóanyagok felhasználási lehetőségét. Ennek értelmében a rendelet gyakorlatilag 
megtiltja több rovarölő csávázó szer *(Chinook 200 FS, Chinook Blue, Cruiser 350 
FS, Cruiser  600 FS, Cruiser OSR 322 FS, Cruiser Force Mais, Ellado, Ellado Blue, 
Poncho FS 600, Celest Top, Gaucho 600 FS, Force Zea, Modesto, Poncho Pro, 
Seed Oprid 600 FS) és több  talajfertőtlenítő granulátum (Santana 1 G, Cheyenne 
1 G) használatát.

Eszerint 2013. december 01-jét követően tilos lesz ezeket a hatóanyagokat 
tartalmazó készítményeket (őszi kalászos gabonákat kivéve) csávázásra és talaj-
fertőtlenítésre használni, tehát megszűnik a napraforgó, kukorica, őszi káposz-
tarepce vetőmagok hatékony rovarölőszeres csávázása, és ezen túlmenően csökken 
a felhasználható talajfertőtlenítő mikrogranulátumok száma is. 

A jövő évi vegetációs időszakban komoly növényvédelmi problémákra és eddig 
jelentéktelen mértékben tapasztalt károsító fajok előretörésére számíthatunk. 
Ezideig minden növénytermesztő számára természetes volt a növények zökkenő-
mentes és veszteség nélküli kezdeti fejlődése, hiszen az előzőekben említett ható-
anyagok akár csávázásra, akár talajfertőtlenítésre történő használata magasfokú 
biztonságot nyújtott a felhasználónak. 2014-től  sokkal fokozottabb fi gyelmet 
kíván meg bármely termesztett kultúra, mivel mind a talajlakó kártevőkkel 
(drótférgek, pajorok) (1.ábra), mind a korai lombkártevőkkel (barkó fajok, bolha 
fajok, levéltetvek, stb.) szemben védtelen lesz az adott növényállomány.

A kialakult szakmai kényszerrel együtt kell élni, amely olyan hatékony készítmé-
nyek és új technológiák alkalmazását követeli meg a gazdálkodótól, amely továbbra 
is eredményes és profi torientált termesztést biztosít számára. A felhasználható ha-
tásos rovarölő szerek köre rendkívül leszűkült és szakmailag be kell vallanunk, 
hogy csak kizárólag gázosodó és tartamhatással rendelkező készítmény jöhet 
számításba. Ebben a szegmensben még mindig az egyik legmegbízhatóbb hatóanyag 
a széles körben használt klórpirifosz. 

Új alapokon 
a talajfertôtlenítés – 
Kentaur 5 G

A Cheminova Magyarország Kft . komplett techno-
lógiai javaslatot dolgozott ki a talajlakó kártevők elleni 
védelemben, akár mikrogranulátum, akár folyékony 
talajfertőtlenítési módszert fi gyelembe véve. A Kentaur 
5 G talajfertőtlenítő mikrogranulátum hatóanyaga 50 
g/kg klórpirifosz, amely kontakt gyomor és gázosodó 
idegméreg. A növénybe nem szívódik fel, gázképződé-
sével fejti ki hatékonyságát. Időjárási körülményektől 
függően 60 napos tartamhatást biztosít a területen.

A Kentaur 5 G használata talajfertőtlenítő gra-
nulátum használata:

Kukorica, napraforgó, burgonya, zöldségfélék-  
esetében rendelkezik okirattal 8-10 kg/ha-os dózisban, 
vetéssel egy menetben, a sorba kijuttatva,

A - széleskörű hatékonyságot a klórpirifosz ha-
tóanyag biztosítja,

A kijuttatás helyén - talajnedvesség hatására gá-
zosodik, az ott előforduló talajlakó és csíranövénykori 
(pl. kukoricabarkó) kártevőket is elpusztítja,

Rendkívül - gazdaságos és költségkímélő meg-
oldás!

Mire kell fi gyelni a Kentaur 5 G használata so-
rán?

Csak - mikrogranulátum adapterrel felszerelt 
vetőgépekkel juttatható ki,

A kereskedelmi forgalomban kapható másik talaj-- 
fertőtlenítő mikrogranulátum gépbeállítási paramétere 
megegyezik a Kentaur 5 G beállításával, de minden-
képp javasolt leforgatással pontosan ellenőrizni a 
dózis adagolását.

A vető- és sorközművelő gépeken folyékony kijut-
tató berendezéssel rendelkező termelőknek szintén a 
klórpirifosz hatóanyag folyékony változata, a Cyren 
EC biztosít talajfertőtlenítő megoldást. 

A Cheminova Magyarország Kft . kidolgozott egy 
teljeskörű gépészeti programot, amelynek kereté-
ben bármilyen típusú vetőgépre mikrogranulátum 
adapter vagy folyékony kijuttató berendezés felsze-
relését teszi lehetővé. A program részletei december 
elejétől megtalálhatóak lesznek a Cheminova honlap-
ján: www.cheminova.hu

A Cheminova teljeskörű talajfertőtlenítési és táp-
anyag-utánpótlási technológiát kínál a gazdálkodók-
nak a talajlakó kártevők elleni küzdelemben. 

* A Chinook 200 FS, Chinook Blue, Ellado, Ellado Blue, 
Poncho FS 600, Gaucho 600 FS, Modesto, Poncho Pro, 
Seed Oprid 600 FS a Bayer CropSciences bejegyzett már-
kaneve. A Cruiser 350 FS, Cruiser  600 FS, Cruiser OSR 
322 FS, Cruiser Force Mais, Force Zea a Syngenta bejegyzett 
márkaneve. ASantana 1 G és a Cheyenne 1 G a  Sumitomo 
Chemical bejegyzett márkaneve. A Kentaur 5 G és a Cyren 
EC a Cheminova A/S bejegyzett márkaneve.

Dr.Varga Zsolt
Cheminova Magyarország Kft.

HIRDETÉS

Drasztikus drótféreg kártétel kukoricában
(Zala megye, 2012.06.13.)



Az OMÉK megnyitójára, határidőre készült el a NAK új tematikus por-

tálrendszerének első tagja, a hírportál. A nak.hu oldalon megjelenő 

oldal naponta több mint 20 hírrel biztosítja a NAK tagok folyamatos 

tájékoztatását. A hírek mellett a látogatók a grafi konok segítségével 

megnézhetik a legfontosabb termények és állatok termelői árának 

alakulását, akár több évre visszamenőleg. Az eseménynaptár segít 

eligazodni a NAK rendezvényei, valamint a fontosabb események 

között. A hírportál térképpel segít megtalálni a legközelebbi ügyfél-

szolgálati irodát.

Az OMÉK keretében a portál szerkesztői 25 interjút készítettek és 

tettek közzé a portálon, így közvetlenül tudósítottak a NAK stand éle-

téről. Interjú készült többek között Fazekas Sándorral, Csányi Sán-

dorral, Jakab Istvánnal, Budai Gyulával, Győrffy Balázzsal, Hubai 

Imrével, Éder Tamással és Tóth Katalinnal. A videók hozzájárultak a 

portál látogatottságának megkétszerezéséhez. 

A portál legfontosabb hírei megjelennek a NAK Facebook oldalán, 

amely szintén a portállal egy időben indult el. A Facebook lehetősé-

get kínál a cikkek kommentálásához, illetve megosztásához.

A NakLap megjelenésével egyidejűleg lesz elérhető az okostelefonra 

fejlesztett NAK applikáció. Az Android és iPhone rendszeren egyaránt 

használható alkalmazás öt funkciót tartalmaz. Biztosítja a legfris-

sebb hírek és az egyes menüpontok alatt a teljes híranyag elérését, 

a legközelebbi tanácsadói iroda megtalálását és az elérést biztosí-

tó útvonal tervezését, a NAK alapinformációinak és a legfontosabb 

áradatok megtekintését. Az alkalmazás ingyenesen lesz letölthető, 

a megjelenésről és az elérhetőségről a nak.hu oldalon tájékoztatjuk 

tagjainkat.

 A nak.hu a tematikus portál rendszer első eleme. A következő lé-

pés a szakmai és a szakképzési portál indítása. A szakmai portá-

lon megtalálhatók lesznek a NAK régi aktuális tartalmai. A tematikus 

portálok közötti váltást az oldal tetején megjelenő navigációs sáv 

teszi könnyebbé. Az új szakmai portálok megjelenéséig a régi por-

tál tartalma elérhető a navigációs sáv segítségével. Az új internetes 

szolgáltatásokkal kapcsolatban a info@nak.hu email címre várjuk a 

NAK tagok visszajelzését, javaslatait.


